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NAVODILA SODELAVCEM OBZORNIKA ZA ODDAJO PRISPEVKOV

Revija Obzornik za matematiko in fiziko objavlja izvirne znanstvene in strokovne članke iz mate-

matike, fizike in astronomije, včasih tudi kak prevod. Poleg člankov objavlja prikaze novih knjig

s teh področij, poročila o dejavnosti Društva matematikov, fizikov in astronomov Slovenije ter vesti

o drugih pomembnih dogodkih v okviru omenjenih znanstvenih ved. Prispevki naj bodo zanimivi in

razumljivi širšemu krogu bralcev, diplomantov iz omenjenih strok.

Članek naj vsebuje naslov, ime avtorja (oz. avtorjev), sedež institucije, kjer avtor(ji) dela(jo), izvle-
ček v slovenskem jeziku, naslov in izvleček v angleškem jeziku, klasifikacijo (MSC oziroma PACS)

in citirano literaturo. Slike in tabele, ki naj bodo oštevilčene, morajo imeti dovolj izčrpen opis, da jih

lahko večinoma razumemo tudi ločeno od besedila. Avtorji člankov, ki želijo objaviti slike iz drugih

virov, si morajo za to sami priskrbeti dovoljenje (copyright). Prispevki so lahko oddani v računalni-

ški datoteki PDF ali pa natisnjeni enostransko na belem papirju formata A4. Zaželena velikost črk

je 12 pt, razmik med vrsticami pa vsaj 18 pt.

Prispevke pošljite odgovornemu uredniku ali uredniku za matematiko oziroma fiziko na zgoraj na-

pisani naslov uredništva. Vsak članek se praviloma pošlje dvema anonimnima recenzentoma, ki

morata predvsem natančno oceniti, kako je obravnavana tema predstavljena, manj pomembna pa je

originalnost (in pri matematičnih člankih splošnost) rezultatov. Če je prispevek sprejet v objavo,

potem urednik prosi avtorja še za izvorne računalniške datoteke. Le-te naj bodo praviloma napisane

v eni od standardnih različic urejevalnikov TpX oziroma Tg, kar bo olajšalo uredniški postopek.

Avtor se z oddajo članka strinja tudi z njegovo kasnejšo objavo v elektronski obliki na internetu.



PLEMLJEVE FORMULE

MIRAN ČERNE

Fakulteta za matematiko in fiziko

Univerza v Ljubljani

Math. Subj. Class. (2000): 30E20

Čeprav Plemljeve formule obstajajo že skoraj 100 let, so v sodobni matematiki še

vedno prisotne. V članku so predstavljeni glavni koraki izpeljave Plemljevih formul.

PLEMELJ FORMULAS

Although Plemelj formulas exist for almost 100 years one still finds their applications

in modern mathematics. Main steps of Plemelj formulas derivation are presented.

1. Uvod

Maja letos je minilo 40 let od smrti profesorja Josipa Plemlja, prvega rek-

torja Univerze v Ljubljani in ustanovitelja sodobne matematične šole v Slo-

veniji. Glavna matematična področja, na katerih je profesor Plemelj deloval,

so bila diferencialne in integralske enačbe, teorija potenciala ter kompleksna

analiza. Da je bilo Plemljevo delo izjemnega pomena za razvoj slovenske

matematike, je splošno znano, morda pa je malo manj znano, da je njegovo

delo še danes aktualno. O pomembnosti njegovega znanstvenoraziskoval-

nega dela govori tudi dejstvo, da se njegov življenjepis in opis njegovega

dela pojavita tudi na spletni strani The Mac Tutor History of Mathematics

archive [10], ki vsebuje seznam življenjepisov najpomembnejših svetovnih

matematikov vseh časov! O Plemljevem življenju in njegovem delu si lahko

v Obzorniku za matematiko in fiziko [1, 6, 7], ter Preseku [5, 9] ali pa na

straneh spletne enciklopedije Wikipedije [11, 12].

V tem članku bomo skušali na kratko predstaviti enega od najbolj zna-

menitih Plemljevih matematičnih rezultatov, tako imenovane Plemljeve for-

mule [2], ki jih je Plemelj uporabil pri reševanju znanega Riemannovega

problema [3]. Čeprav je od Plemljeve izpeljave teh formul minilo že skoraj

100 let, se te formule in njihove posplošitve uporabljajo tudi v sodobni ma-

tematiki. V iskalniku matematičnih del MathSciNet Ameriškega matema-

tičnega društva AMS pri vpisu ključnih besed Plemelj in formula najdemo

kar 247 del, od katerih jih je bilo 53 izdanih od leta 2000 dalje. Plemljeve

formule se pogosto imenujejo tudi formule Plemlja in Sokhotskega, saj jih

je neodvisno in pravzaprav že pred Plemljem izpeljal tudi ruski matema-

tik Sokhotski. Omenimo še, da so Plemljeve formule predstavljene tudi na

Plemljevem spomeniku na Bledu.
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Miran Černe

2. Cauchyjeva glavna vrednost

Naj bodo a < ec < b realna števila. Oglejmo si integral

b

RE

t-e
a

Ker točka c leži med a in b, je to posplošeni Riemannov integral. Obstoj

takega posplošenega Riemannovega integrala je definiran z obstojem dveh

limit:

b c—e1

KE — lim ] di - lim ] di — lo Š—e umlo e,— lim loget-e o aNO t—eE eaNO t-c o 8 a ei N0 81 e2N0 82,
a a C--eE)

ki pa očitno ne obstajata, saj gresta e, in e7 popolnoma neodvisno proti 0.

a C—e, C—Eas b

[6]

Po drugi strani pa opazimo, da limita obstaja in je odvisna le od števil

a < c < b, če oba integrala združimo in vedno izrežemo simetričen interval

okoli točke c oziroma če velja ec; < ea.

Definicija 1. Naj bodo a < c < brealna števila. Cauchyjeva glavna vre-

dnost singularnega integrala

b

PE

t—-e
a

je enaka limiti

c—e b

tim J dt In J dt lo b-ce
1 — .

eNO0 t—c t—c 8 c—a
a C-e

Integrale te vrste se v matematični literaturi v angleškem jeziku pogosto

zapiše v obliki

b

dt

t—c
a
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Plemljeve formule

Oznaka P. V. je okrajšava za angleški izraz principal value (glavna vre-

dnost). V tem članku te okrajšave ne bomo uporabljali, saj bo iz zapisa

integralov razvidno, kdaj imamo opravka s singularnim integralom, ki ga

moramo obravnavati kot Cauchyjevo glavno vrednost.

Naj bo sedaj g poljubna odvedljiva funkcija na intervalu [a,b]. Enako

kot zgoraj definiramo Cauchyjevo glavno vrednost integrala

b

[RE di
t—ce

a

kot limito
c—e b

lim [Elana [EŠa
eNO0 t—ce t—

a ce

Ali taka limita sploh obstaja in kako jo izračunamo? Zgornji integral preo-

blikujmo, da dobimo:

b b

a a a

Opazimo, da je funkcija

zvezna na [a,b| in potemtakem njen integral obstaja. Zato je

b b

[az [ED ea ponos ZE.
t—ce c—a

a a

Zgled 1. Naj bo (t) <t" (n € N). Tedaj je

gli) —- ple) < (t— da(eol 4 PERed... ge

in zato

b

(k 1dt— —(b"t— ag" NR — n—l n]Fa t- 6 a")4...£(b-a)e" dc og —
a
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3. Plemljeve formule

Prejšnje pojme naravno posplošimo tudi na integrale funkcij po krivuljah

v kompleksni ravnini C. Naj bo T gladka enostavno sklenjena krivulja v C.

Enostavno sklenjena krivulja T' razdeli kompleksno ravnino na natanko dve

odprti množici, od katerih je ena omejena in druga neomejena. Omejeno

komponento množice C X T bomo označili z 0", neomejeno komponento pa

z 97. Pri tem krivuljo T orientiramo tako, da območje O" leži na njeni levi

strani.

Krivulja T in območji O" in P-

Naj bo y odvedljiva funkcija na T in naj bo z kompleksno število. Oglejmo

si integral

— 1 [e(80(z) — zi ] Z dč
IM

č—

kot funkcijo kompleksnega parametra z. Da tak integral izračunamo, mo-

ramo krivuljo [' najprej parametrizirati

te la,b] — ,(t) eT

in nato integral izračunati kot običajen ali posplošeni integral po intervalu

na realni osi
b

(z) — z Je y(b) de.
a

Z vpeljavo novih spremenljivk lahko hitro vidimo, da je definicija integrala

neodvisna od parametrizacije krivulje T.
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Plemljeve formule

Če točko z izbiramo zunaj krivulje T', je integrand zvezna funkcija vseh

spremenljivk in gladka funkcija parametra z. Potemtakem lahko $ na C VT

odvajamo po kompleksnem parametru z. Spomnimo se, da so funkcije, ki so

v kompleksnem smislu odvedljive, holomorfne funkcije. Zato je $ na CAT

holomorfna funkcija.

Integral, ki določa funkcijo $, pa postane singularen, če točko z izberemo

na krivulji I. V tem primeru dobimo singularen integral take oblike, kot

smo jih obravnavali v drugem razdelku. Za točko z € T namreč obstaja taka

točka a < c < b, da je y(c) < z. Tako je

b

(2) - z [EDa- z [ETUI zna -
in a

b

o 1 [pODHIOi-o) 1

H | M)-4w) tet2ri
a

Kot vidimo, je vrednost (z) podana kot Cauchyjeva glavna vrednost za-

dnjega integrala.

Oglejmo si, kaj se dogaja z vrednostmi integrala $(z), ko se točka z

približuje točki zo € T. Zanimata nas obstoj in vrednost limit funkcije 9,

ko se z približuje zo € T po 9" oziroma 7, ter tudi vrednost $(zo) kot

posplošenega integrala. Videli bomo, da obe limiti obstajata. Limito, ko gre

z proti zo po območju 9", bomo označili s B"(zo) in limito, ko gre z proti

zo po —, bomo označili s 67(zo).

a /

Točko z pošljemo proti zo po A" ali W-.
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Miran Černe

Definirajmo funkcijo

na (CXT)U4zo). Od sedaj dalje bomo predpostavili, da je funkcija $ zvezna
v točki zo in da potemtakem velja

lim 6(z) — 6(20).
z—zo

Čeprav ima integrand, ki določa funkcijo $, obliko diferenčnega kvocienta,
prav tako kot integrand, ki smo ga uporabili pri izračunu Cauchyjeve glavne

vrednosti, in se zdi naravno, da je $ zvezna v točki zo, sklep o zveznosti ni po-

polnoma očiten in ga bomo izpustili. Ogledate si ga lahko v Plemljevi knjigi

Teorija analitičnih funkcij |A, str. 311-317] ali pa v originalnem članku [2].

Potemtakem dobimo

6"(zo) — lim 0(z) — lim mi?— plzo) de -- mi [REL dč | —
In

z—5z0 z5zo | 271 — ZzzENt zENt J

- 6(zn) t- (co) Jim ziNI
zcot č-

Podoben račun nam da

1
$ (z) — 6(20) £eleo) im27 | —

zEn- T

ter

$(20) — (eo)-t o(20) —zika
Č- zo.

Kot vidimo, se odgovor na naše vprašanje o obstoju in vrednosti limit; $'(2o)

ter 6" (zo) skriva v integralu

2rimi [ašč—
Spomnimo se, da je primitivna funkcija integranda.

1

č—z
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Plemljeve formule

logaritemska funkcija, ki pa je dobro definirana funkcija le v prerezani kom-

pleksni ravnini. Običajno zapišemo, da je

log(z) <— log|z| -- žarg(z),

kjer arg(z) predstavlja argument kompleksnega števila z 7£ 0, to je v pozi-

tivni smeri merjen kot, ki ga tvorita pozitivni del realne osi in pa poltrak,

ki se začenja v točki 0 ter gre skozi točko z. Tako je argument pozitivnih

realnih števil R" enak 0, argument čisto imaginarnih števil oblike iR" je

enak %, argument negativnih realnih števil pa z. Očitno je, da argument

ni zvezna funkcija v punktirani kompleksni ravnini CA (0), saj je argument

števil iz R" enak 0, medtem ko je argument kompleksnih števil, ki ležijo

malo pod pozitivnim delom realne osi, blizu 2.

Im A

arg(z)

Argument kompleksnega števila z

Za poljuben z € C je torej vrednost integrala

1 ] dg

iJg$—z
T

po sklenjeni krivulji I enaka spremembi argumenta funkcije č H č — z, ko

€ enkrat prepotuje krivuljo T v pozitivni smeri. Ce točka z leži v območju,

ki ga omejuje krivulja IT, se argument funkcije € č — z poveča za 2,

saj točko z enkrat obkrožimo. Če točka z leži v zunanjosti območja, ki ga

omejuje krivulja T, se argument funkcije € > € — z, ko č enkrat prepotuje

krivuljo T' v pozitivni smeri, ne spremeni, saj točke z ne obkrožimo. Če pa
točka z leži na [, se argument funkcije € > € — z poveča za r, saj točko z

najprej zapustimo pod nekim kotom a, nato pa se vanjo vrnemo pod kotom

T Ja.
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Tako dobimo

1 1 d:] 4 — 27 za vsak ze 0" in - € 5 za vsak ze NP
iJg—-z i)8$—z
T T

ter

1 d;] d —7 za vsak z €[.
iJ E€-z
T

Zatoje

1 1 d

mi zEOr r Z MI 2€O- p z

ter

1 / de 1

2ri ] E—-z2
T

Končno lahko zapišemo

8" (zo) — (20) £ e(z0). in B7(20) — $(20)

ter tudi h

6(z0) — 6(2o) -- z2(20).

Krajši račun nam da naslednji izrek.
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Plemljeve formule

Izrek 1 (Plemljeve formule). Naj bo V gladka sklenjena krivulja v kom-

pleksni ravnini, p: V — C odvedljiva funkcija in

vo)- a [ES a (ZE CAD)
L

Cauchyjev integral funkcije p po krivulji W. Tedaj za vsako točko zo € V

obstajata limiti 8"(z0) in $7 (zo) funkcije $, ko se točka z približuje zo € V

po S" oziroma po 97, in zanju velja

8"(26) — 2 (20) < (zo)

8'(z) -t B- (zo) — Ž ie, de.
ter

— zo

Prva Plemljeva formula se pogosto imenuje tudi Plemljeva formula o skoku,

saj je razlika oziroma ,skok" med limitama $"(zo) in $" (zo) na T enaka

natanko vrednosti funkcije p v točki zo.

Zahvala

Profesorju Milanu Hladniku se zahvaljujem za pobudo in koristne nasvete

pri nastanku tega članka.
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INFINITEZIMALNI RAČUN MED MATEMATIKO IN

FIZIKO - NOVE POVEZAVE, KI JIH OMOGOCA

SODOBNI MERILNI SISTEM

TINE GOLEŽ

Škofijska klasična gimnazija

Ljubljana

Math. Subj. Class. (2000): 97U70

Infinitezimalni račun je neobhodno matematično orodje, ki ga uporabljajo mnoge

vede. Čeprav bi človek pričakoval, da naj bi to orodje dijaki najprej spoznali pri mate-
matikiin ga potem uporabili v fiziki, pa sem prepričan, daje pot lahko delno obrnjena.

Prav s fizikalnimi poskusi, kjer nam merilni sistem riše grafe gibanja v realnem času, more

učitelj fizike predstaviti to matematično orodje, čeprav brez sicer zahtevanega formalizma.

Po drugi strani pa lahko učitelj matematike ob strogi uvedbi te snovi uporabnost, utemelji

s fizikalnimi poskusi.

CALCULUS BETWEEN MATHEMATICS AND PHYSICS

— AN APPLIED APPROACH

Calculus is an indispensable mathematical tool in science. Therefore one might expect

students must master it and only then use it in physics. However, I am convinced that

physics teachers can successfully introduce calculus using real-time measurements graphs.

Using such an applied approach to the calculus (at comprehensive level) during physics

lessons, the topic is less abstract when students encounter the calculus during mathematics

lessons.

Ultrazvočni slednik

Pouk fizike postaja z razvojem merilne tehnike čedalje bolj zanimiv, saj

se lahko lotevamo analize vsakdanjih dogodkov. Tak primer je ultrazvočni

slednik. Gre za napravo, ki uporablja pulze ultrazvoka za merjenje lege

telesa. Oddajnik generira 50 kHz pulze zvoka, in ko se le-ta odbije od pred-

meta, ga zazna sprejemnik. Čas potovanja zvoka je sorazmeren z oddaljeno-

stjo predmeta. Slednik je priključen na računalnik, ki tako v realnem času

riše grafe gibajočega se telesa. To je lahko voziček, dijak, ki se sprehaja, ali

tudi padajoča žoga. Predmet se mora gibati premo, nikakor pa ni nujno, da

tudi enakomerno.

Ultrazvočni slednik lahko odda celo 100 pulzov na sekundo, kar je pri-

merno za hitro se gibajoča telesa. Če uporabimo dva slednika, bo sistem

194 Obzornik mat. fiz. 54 (2007) 6



Infinitezimalni račun med matematiko in fiziko '

meril tudi ravninsko gibanje telesa, morda pa gibanje dveh teles med trkom

na zračni drči ... Več neodvisnih podjetij ali posameznikov je napisalo pro-

gram za delovanje ultrazvočnega slednika. V Sloveniji ga je napisal dr. Slavko

Kocijančič [1, 2]. Država ga je odkupila in sedaj je brezplačno na voljo vsem

šolam.

Razumevanje računskega postopka, ki ga uporablja

ultrazvočni slednik

Nekoliko poenostavljeno dijakom razložimo računski postopek. Smiselno

je, da dijaki razumejo, kateri so vhodni podatki, ki jih izmeri merilni sistem,

in kako iz njih izračuna ostale podatke, da lahko riše grafe gibanja, £(t), v(t)

in a(t). Zato v razredu najprej vse enkrat merimo in računamo ,peš". Po

tabli potiskamo model avtomobilčka in ob udarcih metronoma (1,25 udarca

na sekundo) označujemo lego avtomobilčka. Potem izmerimo lege in jih

vstavimo v tabelo ter narišemo graf. Izmerke smo povezali z gladko krivuljo.
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Slika 1. V zvezkih na levi strani nastaja tabela s šestimi stolpci, na desni pa trije grafi,

ki bodo drug pod drugim. Smiselno je, da dijaki enkrat vse narišejo ,peš". , Peš" smo

dopolnili začetno tabelo s stolpcema premikov in trenutnih hitrosti. (Slike so iz zvezka

dijakinje Urše Benčina.)

Sedaj to delo prepustimo računalniku. Ponovimo podoben poskus, le
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da bomo tokrat uporabili ultrazvočni slednik. V bistvu je postopek enak,

samo da tokrat lego telesa meri merilni sistem. Prednosti so očitne. Ne le,

da zmore izmeriti lego telesa bistveno večkrat kot človek; prekaša ga tudi v

natančnosti merjenja lege telesa.

JE Spremenljivke v odv. od časa J

88 % Em (0)O ? Fo oimenje
'Gat. Vi M2 Niz yiro r TO Čne

x:0.1m/DIV

|

OMMM ME NMIitniajriimirm mrmmimimmmmimm

Slika 2. Tokrat v trenutku % < 0 avtomobilček ni bil v izhodišču. Računalniški merilni

sistem pa je dvajsetkrat na sekundo izmeril lego (koordinato) avtomobilčka.

Vrnimo se k tabeli in ji dodajmo še dva stolpca. V prvega bomo zapisali

premike v posameznem časovnem intervalu. V zadnjem pa bodo ,trenutne

hitrosti". Izraz je malce zavajajoč; gre pravzaprav za povprečne hitrosti v

posameznem časovnem intervalu (slika 1). Časovni interval 0,8 s smo izbrali
namesto bolj praktične 1 s zato, da je že na prvi pogled (različni številki)

jasno, da v tretjem in četrtem stolpcu ne gre za isto fizikalno količino.

Pod grafom 4(t) narišemo graf v(t). Povprečne hitrosti v posameznem

časovnem intervalu vzamemo kot aproksimacijo za trenutno hitrost v v sre-

dini časovnega intervala. Iz tabele je razvidno, da smo vrednosti za trenutne

hitrosti pripisali točkam na sredini posameznega časovnega intervala. Skozi

točke tudi tokrat povlečemo gladko krivuljo.

Spet uporabimo računalniški merilni sistem, ki sedaj pokaže vso svojo

moč. Vse račune, za katere smo prej potrebovali kar nekaj minut, izračunava

sproti, in tako tudi nastajajo grafi gibanja praktično v realnem času (slika 4).

Toda spet je vredno poudariti, da imata oba postopka enako osnovo: niz

izmerkov lege v odvisnosti od časa, 4(t). Iz teh podatkov pa tako ,peš" kot

z računalnikom izračunamo hitrost in pospešek ter končno narišemo njuna

grafa.
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Slika 3. Pod graf £(t) smo narisali še graf v(t). Na vodoravni osi izberemo enake enote

in merilo.

Analiza grafov kinematike

Dijaki so pri petnajstih ali šestnajstih letih že sposobni analizirati grafe.

Njihova naloga je, da opazujejo in analizirajo grafa £(4) in v(t) za telo, ki se

je gibalo premo, a ne enakomerno. Skupaj opazimo, da je nagib krivulje 4(t)

kar enak vrednostim funkcije v(£). Če torej vidijo le gra£ £(t), so sposobni

skicirati njemu pripadajoči graf v(t). Točke v grafu x(t) si predstavljamo

povezane s krivuljo. Na to krivuljo v izbrani točki narišemo tangento. Ra-

zumljivo je, da deset ljudi ne bo narisalo popolnoma enake tangente. A če

ta ni skoraj vodoravna ali navpična, bodo smerni koeficienti tako narisane

tangente dokaj enaki. Pri računalniškem izpisu imamo še dodatno možnost
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za preverjanje smernega koeficienta, ki ustreza trenutni hitrosti. Rezultat

preverimo kar na grafu v(t), ki ga je tudi narisal merilni sistem. Prepričan

sem, da je to pravi trenutek, da učitelj fizike opozori dijake, da bodo temu

postopku čez dve leti rekli pri matematiki odvod.

lel Bi)O 7 JO] Gisenie
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Slika 4. Strmina krivulje z(t) je definirana kot strmina tangente v izbrani točki. Iz

označenih točk na tangenti je smerni koeficient tangente za naš primer v trenutku t — 4,0 s

enak Az/At <— 0,32 m/s, kar ustreza trenutni hitrosti v tem trenutku. To potrdi graf

v(t). Obraten proces je prikazan na grafu v(t). Tam pa ploščina pod grafom v(t) ustreza
premiku v tem časovnem intervalu, v našem primeru Ax — 1,0s 0,45 m/s — 0,45 m.

Podajmo se še na obratno pot. Tokrat opazujemo graf v(t). Izberemo

časovni interval in pogledamo, kolikšna je ploščina pod krivuljo v(t). Ker

v(t) ni ravna črta, saj je v igri neenakomerno gibanje, bomo namesto lika

nepravilne oblike izbrali pravokotnik, ki ima približno enako veliko ploščino

(slika 4). Ploščina ustreza premiku v tem časovnem intervalu. Rezultat

preverimo na grafu 4(t), kjer izračunamo premik kot 43 — x,. Če je krivulja

pod časovno osjo, ploščino obravnavamo kot ,negativno", fizikalno pa to

razumemo kot premik nazaj. Spet je primeren trenutek, da učitelj napove

uporabnost tega postopka. Čez dve leti ga bodo dijaki imenovali integriranje.
Sedaj je čas, da dopolnimo tabelo. Pospešek definiramo kot spremembo

hitrosti na časovno enoto. Tabeli dodamo dva stolpca; v prvega vpišemo iz-
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računane spremembe hitrosti v posameznem časovnem intervalu, v zadnjega

pa te vrednosti deljene s časovnim intervalom. Zadnji stolpec, a(t), tudi

ponazorimo z grafom. Z malo spretnosti ugotovimo, da je trenutni pospešek

kar enak strmini tangente na graf v(t).
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Slika 5. Navadno žogo smo držali pod ultrazvočnim slednikom. Spustili smo jo, da je

prosto padala. Med meritvijo se je dvakrat odbila od tal. Grafa kažeta, da je trenutna

hitrost po velikosti enaka, ko je žoga na isti višini, čeprav enkrat leti gor, drugič dol.

(Primerjaj t < 0,80 s in < 1,40 s, označena s puščicama.) Med odbojem je v nekem

trenutku hitrost žoge enaka 0, to je tedaj, ko žoga doseže najvišjo točko. Ves čas, ko

je žoga v zraku, pa se giblje z gravitacijskim pospeškom. 'Ta je seveda konstanten, kar

nam kaže konstanten nagib krivulje v(t), ko je žoga v zraku. Zato preprosto narišemo

tangento in izračunamo njen smerni koeficient. Za našo meritev je ta enak: a — mi —
—4,0ms-!-4,0msT! —2 —a
—O—OoODJIIČO > — v —

1,505—0,68s — —9,76ms " 2 —9,8ms ".

Preučimo še telo, ki prosto pada. Tudi to uspešno opravi naš merilni

sistem. Tokrat ultrazvočni slednik obrnemo z višine okoli dva metra proti

tlom. Pod ultrazvočnim slednikom držimo žogo in jo spustimo. Merilni

sistem izriše grafa £(t) in v(t) (slika 5). Žoga se je večkrat odbila od tal,

izmerili smo dva odboja. Iz grafa je razvidno (slika 5), da je čas dviga

kar enak času padanja navzdol. Na enaki višini gre tudi za enako veliki
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hitrosti, ki pa se po smeri razlikujeta, kar je moč prebrati z grafa v(t). To

seveda pomeni, da je upor zraka zelo majhen v primerjavi s silo teže. Ta je

vselej obrnjena navzdol, sila upora pa pri letu žoge navzgor deluje navzdol,

pri padanju žoge navzdol pa deluje navzgor. Rezultanta sil se zato pri obeh

delih leta razlikuje. Razlika pa je tako majhna, da jo z grafa niti ne opazimo,

saj je nagib v(£) za interval, ko se žoga ne dotika tal, praktično enak. Strmina

grafa v(t) je kar enaka gravitacijskemu pospešku. Ta je seveda enak, tako

med letom navzgor kot padanjem navzdol. Najbolj bistri dijaki tudi pravilno

napovedo, kakšen je graf a(t) za celotni poskus na sliki 5. Verjamem, da tudi

za bralce tega prispevka to ne bo pretrd oreh. Seveda pa merilni sistem lahko

nariše tudi ta graf.

Spremenljivke v adv. nd

88 BO DEIJO Fo dame
Sd O PIRIMI Nje. MIBOF P kaj

Slika 6. Merilni sistem je meril gibanje nihala. Grafi 4(t), v(t) in a(t) niso narisani v

tem zaporedju. Dijaki morajo ugotoviti, kateri graf je prvi, kateri drugi ... Pri tem si

pomagajo s ,tangentno zvezo", ki velja za dva para grafov.

Prav isti postopek, risanje tangente in računanje njenega smernega koe-

ficienta, lahko izberemo kot eno izmed možnosti programa. Seveda pa tudi s

tem počakamo toliko, da znajo dijaki najprej to sami narisati in izračunati.
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Šele potem, ko vedo, kaj računalnik dela, njemu prepustimo zamudno risanje

tangent in računanje njihovih smernih koeficientov.

Toda s tem še zdaleč niso uporabljene vse možnosti, ki jih ponuja pro-

gram. Ta namreč omogoča, da trije grafi gibanja: lega, hitrost in pospešek,

nimajo izpisane oznake na navpični osi. Tako lahko na isto sliko izriše tri

grafe, ki so nekako ,slepi grafi". Smisel dobijo tisti trenutek, ko spremenimo

običajni vrstni red (z, v,a). Naloga dijakov je, da ugotovijo, kateri graf opi-

suje katero od spremenljivk kinematike (slika 6). Naloge se lotimo tako, da

predpostavimo, da je na primer zgornji graf z(£). Preverimo, ali kateri od

preostalih grafov ustreza spreminjanju strmine tega grafa; z drugimi bese-

dami, če je kateri izmed drugih dveh grafov graf v(t) za to gibanje. Če je,
naloga še ni končana, saj mora tretji ustrezati spreminjajoči se strmini dru-

gega. Če ni, se z isto predpostavko lotimo drugega grafa ..., dokler vsi trije

niso povezani s ,tangentnim" spreminjanjem.

Prepričan sem, da je šele v tem trenutku, ko smo opravili že toliko po-

skusov z merjenjem gibanja v realnem času, pravi čas, da učitelj fizike iz-

pelje enačbe kinematike za gibanje s konstantnim pospeškom (v — vo -- at,

x — 49 tvot k at?/2, v? < vj 4 2ar).

Sklep

Zelo težko bi bilo objektivno preveriti, ali so dijaki, ki so v drugem le-

tniku pri fiziki takole obravnavali gibanje, kaj bolj uspešni v četrtem letniku

pri usvajanju infinitezimalnega računa. Brez dvoma pa me ta prijem, ki sem

ga razvil za pouk fizike, dodatno motivira pri poučevanju. Če ob svoji večji
poučevalski vnemi upoštevam še uporabo računalniškega merilnega sistema,

je nekaj motivacije posredovano, vsaj upam, tudi dijakom. Bom pa v pri-

hodnje nagovoril nekaj učiteljev matematike, da bodo v četrtem letniku ob

obravnavi odvoda in integrala uporabili tudi kakšen realističen graf, ki jih

s sodobnimi meritvami danes hitro ustvarimo. Morda bo taka obogatitev

pouka prinesla kakšne rezultate ali vsaj učne metode, ki bodo tudi predsta-

vljene v tej reviji — a tedaj s stališča učitelja matematike.
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POGOVOR S PROF. IVANOM VIDAVOM

OB 40. OBLETNICI SMRTI PROF. JOSIPA PLEMLJA

Profesor Ivan Vidav se je rodil 17. janu- z

arja 1918 na Opčinah pri Trstu. Njegova

družina se je le dve leti zatem preselila na

Stajersko, kjer je v Krčevini pri Mariboru

obiskoval osnovno šolo. Po klasični gimnaziji

v Mariboru se je leta 1937 vpisal na Univerzo

v Ljubljani, kjer se je spoznal s profesorjem

Plemljem. Cas druge svetovne vojne je bil

čas hudih preizkušenj za družino profesorja

Vidava, temu navkljub pa je sredi vojne vi-

hre aprila leta 1941 diplomiral iz matema-

tike. Samo dva meseca pozneje, maja 1941,

je doktoriral z disertacijo Kleinovi teoremi v

teoriji linearnih diferencialnih enačb. Učitelj

in mentor profesorja Vidava je bil profesor

Plemelj, prvi rektor Univerze v Ljubljani in

oče slovenske matematike. Pravi razcvet pa

je slovenska matematika doživela z delom in osebnostjo profesorja Vidava.

Pri njem je doktoriralo 17 doktorandov, in tako njegovo delo kot tudi do-

sežki njegovih študentov določajo kvaliteto in mednarodni sloves današnje

slovenske matematike. Ob vseh večjih mejnikih razvoja slovenske matema-

tike je tako ali drugače zapisano ime profesorja Vidava. Številne učbenike,

mnogotere nagrade tako za znanost kot za strokovno delo, dosežke DMFA
in nenazadnje urejene materialne razmere za delo in študij matematike v
Sloveniji lahko brez zadržkov povežemo z velikim ugledom, ki ga je vselej in

povsod užival človek izjemne skromnosti in iskrive bistrosti.

Letos mineva 40 let od smrti Josipa Plemlja (1873—1967), uglednega

profesorja, matematika mednarodnega slovesain prvega rektorja Univerze v

Ljubljani. Ob bok tej obletnici pa lahko postavimo še številne druge. Mi-

neva 100 let, odkarje bil z odlokom avstrijskega cesarja Franca Jožefa Josip

Plemelj imenovan za profesorja v Černovicah. Mineva tudi 70 let od sreča-
nja profesorja Plemlja s profesorjem Vidavom, ki je zagotovo zaznamovalo

in oblikovalo nadaljnji razvoj slovenske matematike. In nenazadnje, bliža se
90. rojstni dan profesorja Vidava.

Za pogovor s profesorjem Ivanom Vidavom zato ni manjkalo zanimivih

izhodišč. Zagotovo pa je za pričujoči pogovor še veliko pomembnejša od

omenjenih obletnic lucidnost misli profesorja Vidava, človeka, ki sam govori

bolj malo, a to še ne pomeni, da nima veliko zanimivega povedati.
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Prof. Vidav, mineva 40 let od smrti prof. Josipa Plemlja, velikega znan-

stvenika, učitelja, prvega rektorja ljubljanske univerze in očeta sodobne slo-

venske matematike. Mineva tudi 70 let, odkar ste ga vi kot še ne 20-letni

študent prvič spoznali?

Letos je bila sedemdesetletnica moje mature. Jeseni leta 1937 sem se vpisal

na univerzo. V prvem letniku smo poslušali predavanja iz matematike in

fizike skupaj s študenti tehnike. Predmeta Matematika I v prvem letniku

in Matematika II v drugem letniku sta izmenoma predavala prof. Plemelj

in prof. Zupančič. Eno leto je predaval prvi predmet prof. Plemelj, drugega

prof. Zupančič, naslednje leto pa obratno. Jaz sem imel veliko srečo, da sem

začenjal študij takrat, ko je v prvem letniku predaval prof. Plemelj.

Vas je prof. Plemelj prevzel že takoj na začetku?

Ja, bil je odličen predavatelj, čeprav je pravil, da se na predavanja nikoli ni

nič pripravljal. Pozneje je prof. Plemelj izdal svoja predavanja, npr. Teorijo

analitičnih funkcij, Diferencialne enačbe, pa Algebro in Teorijo števil, pri

tem pa si je pomagal s skripti, ki jih je na predavanjih napisal prof. Sajovic.

Prof. Sajovic je bil kakih 10 ali 15 let pred mano, in ko sem primerjal, kaj

je prof. Plemelj predaval pred dobrimi 10 leti in kaj nam, sem ugotovil, da

je nam povedal precej manj. Zato imam občutek, da je prof. Plemelj z leti

predaval počasneje in je tako povedal vse manj.

Je res, da ste bili nad predavanji prof. Plemlja celo malce razočarani, ker

ste pričakovali , bolj učena predavanja", ne pa razlago, ki jo je lahko vsakdo

razumel?

Prej sem pogosto slišal, kako je matematika nekaj grozno težkega in da je

težko razumljiva, on pa je predaval tako, da sem rekel, saj to pa lahko vsak

bedak razume. V tem smislu sem bil malce razočaran. Prof. Plemelj je znal

matematiko tako predstaviti, da so se stvari zdele zares preproste.

Je bila razlaga tako zelo razumljiva tudi drugim študentom ali le vam?

Ne, tudi drugim. Prof. Plemelj je potem še dolga leta predaval in kakih 15 let

pozneje ga je poslušal nekdo, ki s predavanji prof. Plemlja ni bil zadovoljen.

Bila so prepočasna. To razumem. Že v mojih letih je predaval precej počasi,

pozneje pa še počasneje. Bližal se je svojemu 80. letu in njegova predavanja

so postala za marsikoga prepočasna.

Nekoč ste prof. Plemlja opisali kot tolerantnega, spoštljivega, odkritega in

direktnega človeka. Gotovo je mogoče pri kalibru človeka, kot je bil prof.

Plemelj, še marsikaj dodati?

Težko bi tem karakteristikam še kaj dodal.

Bil je pa tudi precej strog in zahteven?

Takrat je bil študij matematike, fizike in drugih predmetov na filozofski fa-

kulteti organiziran tako, da smo imeli prvi izpit šele po dveh letih. To je
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bil izpit iz fizike. Drugi izpit je bil po treh letih, in sicer iz uporabne ma-
tematike, tretji pa po štirih letih, iz teoretične matematike. Za diplomo iz
matematike je moral študent opraviti omenjene tri izpite in dve klavzurni
nalogi. Spominjam se, da je prof. Plemelj pripovedoval o študentu, ki je
stalno hodil na predavanja in vaje, ko pa je po treh ali štirih letih prišel na
diplomski izpit, ni znal popolnoma nič. Za tega študenta so bila to povsem
izgubljena leta, saj ni bil sposoben diplomirati iz matematike. Zato se je po-
zneje usmeril v drug študij. Kot je dejal prof. Plemelj, se je takrat odločil, da
bo ob koncu prvega semestra vsakega študenta poklical na pomožni kolokvij
in ocenil, ali je študent dovolj nadarjen in sposoben za študij matematike.

Je torej včasih študentu študij matematike tudi odsvetoval?

Ja, vljudno, a zelo jasno. Žal mu je to marsikdo zameril.

Čeprav. je bila to lahko življenjska usluga?

Ja, zagotovo ... Na tem kolokviju, razgovoru sem jaz prvič pobliže spoznal
prof. Plemlja. Takrat sem bil v težkem gmotnem položaju. On mi je pomagal
tako, da me je priporočil za sprejem v Oražnov dom!. To mi je zelo olajšalo
življenje med študijem.

Vas je prof. Plemelj torej že takrat, na tem kolokviju takoj po prvem seme-
stru, opazil kot nadarjenega in vas zelo visoko ocenil?

Ja, pa tudi nekoga drugega je še dobro ocenil. Vsekakor sta bili njegova
vzpodbuda in pomoč odločilni in v drugem letniku sem bil že tako imeno-
vani pomožni asistent. V knjižnici sem izposojal knjige in pomagal tudi pri
drugem delu. To ni bilo delo knjižničarja v današnjem pomenu, saj je bila
knjižnica tedaj še zelo majhna in je bila v profesorjevi pisarni. Pomožni
asistent ni bil plačan, a veliko je pomenilo, ker sem imel prost, dostop do
matematične knjižnice in sem bil v stalnem stiku s prof. Plemljem.

Morali ste biti nekaj posebnega, da vas je prof. Plemelj že tako zgodaj izbral
za pomočnika?

Ne vem, zakaj je izbral ravno mene. Vedno je imel nekoga, ki mu je pomagal
pri delu v knjižnici. Pred mano je bil njegov pomožni asistent prof. Ulčar, ki
je bil tako kot prof. Plemelj doma z Bleda. Bolehal je za hudo astmo in je zelo
trpel. Ko pa je šel k vojakom, mislim, da je služil nekje v Makedoniji, mu
je tamkajšnje podnebje zelo prijalo. Zato je po služenju vojske ostal tam,
se v Skopju tudi poročil in postal profesor na skopski univerzi. Pomožni
asistenti so bili tudi drugi, npr. prof. Vakselj, prof. Žabkar in mislim da tudi
prof. Gabrovšek.

!Oražnov študentski dom, ki stoji na Wolfovi 12, je danes namenjen izključno študen-
tom medicine in stomatologije.
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Prof. Plemelj je nekoč dejal, da bi bil politik, če bi le imel govorniški dar.

(Nasmeh.) Ja, večkrat je poudarjal, da bi se ukvarjal tudi s politiko. Sicer

pa ne vem, jaz bi rekel, da mu ne bi uspelo! (Nasmeh.)

Zakaj ne?

Veste, za dobrega politika so poleg govorniškega daru potrebne še precej

drugačne lastnosti.

Katere? Se vam zdi, da lastnosti, ki jih je imel prof. Plemelj, ne bi zadoščale?

Kot sva rekla že prej, so prof. Plemlja odlikovale mnoge lastnosti sposobnega

in odločnega človeka. So te lastnosti za politiko nepotrebne ali nezadostne?

Ne vem. V politiki so pomembne druge stvari. Zanimivo pa se mi je vedno

zdelo, da je tako pogosto poudarjal, da bi bil politik, če bi imel govorniški

dar.

Prof. Plemelj je bil vaš vzornik od študija naprej?

Ja, zagotovo. Ob koncu tretjega letnika mi je že dal matematični problem,

ki sem ga pozneje rešil in oblikoval v disertacijo. Kot se spominjam, sem

problem reševal v počitnicah med tretjim in četrtim letnikom. V četrtem

letniku sem že začel pisati disertacijo. Tedaj pa je izbruhnila vojna. V

aprilu, to je bil drugi semester četrtega letnika, so Ljubljano zasedli Italijani.

Univerza tedaj ni več redno delovala. Na izpite smo pa vseeno lahko prišli.

Vedno se rad pošalim, da so nam diplomo zato podarili, misleč, da vojne

zagotovo ne bomo preživeli in so nam želeli dati vsaj veselje z diplomo ...

(Nasmeh.) Tedaj sem dokončal še disertacijo in napravil doktorat.

Ste se ob reševanju problema, ki ste ga pozneje oblikovali v disertacijo, s

prof. Plemljem kaj posvetovali ali ste problem rešili povsem sami in mu

rešitev le pokazali?

Ja, potem ko sem ga rešil, sem mu povedal, rešitev napisal in mu jo pokazal.

In prof. Plemelj je rešitev takoj sprejel kot primerno delo za disertacijo?

Ja, potem je rešitev v obliki disertacije izdala celo Akademija.

S prof. Plemljem vaju ni družilo le delo, ampak tudi 30 let prijateljevanja?

Ja, leta 1937 sem ga najprej spoznal kot predavatelja, potem na tistem kolo-

kviju že nekoliko pobliže, od drugega letnika naprej pa sem mu bil pomožni

asistent, in od takrat naprej sem bil s prof. Plemljem v stalnem kontaktu.

Tudi med vojno mi je ogromno pomagal. Po doktoratu sem bil v Rimu in

po vrnitvi sem spet stanoval v Oražnovem domu. Ob neki italijanski raciji

so nas vse odpeljali v Gonars.
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Torej je bilo za vaše zaporništvo v Gonarsu krivo le to, da ste bili ob nepra-
vem času na nepravem mestu?

Ja, takrat so odpeljali vse stanovalce doma. Isti dan so odpeljali tudi
prof. Prijatelja. On je bil tedaj še študent, bil je štiri leta mlajši od mene.
Bili smo v skupnem konvoju. Italijani so tedaj internirali vse moške ustrezne
starosti, ker smo se jim najbrž zdeli nevarni. (N asmeh.) Svojci interniran-
cev so pogosto poskušali intervenirati pri italijanskih oblasteh, da bi dosegli
izpustitev svojih sorodnikov. Pogosto so to napravili s posredovanjem ka-
kega župnika. Ne vem, ali je takrat zame posredoval prof. Plemelj sam ali
je to storila na njegovo pobudo Akademija. Bil sem izpuščen iz internacije
po enem mesecu. Mogoče je pri tem pomagalo tudi to, da sem bil malo prej

eno leto na študiju v Rimu.

Kaj veste, kakšna usoda je doletela druge?

Ne vem natančno. Vem, da so prof. Prijatelja tudi kmalu zatem izpustili. In
še marsikoga. Nekateri pa so ostali v internaciji do kapitulacije Italije, torej
leto in pol.

Med vojno in tudi že prej prof. Plemelj ni bil več tako znanstveno aktiven?

Pravzaprav je pripovedoval, da ga je že prva svetovna vojna močno razburila.
Bil je zelo nastrojen proti Avstriji in Nemčiji. Nekje je celo napisal, da je
Avstrija cinično izzvala prvo vojno. Zaradi svo jega nasprotovanja avstrijski
politiki je imel tudi precej težav. Vse skupaj ga je upočasnilo in ni več veliko
delal. Saj nekaj je objavil tudi še po drugi vojni, a niti približno ni bil več
tako aktiven kot prej, tam nekje do leta 1910 ali 1912.

Vidva sta veliko komunicirala predvsem o matematiki?

Ja, v glavnem o matematiki. Je pa seveda res, da je prof. Plemelj delal pred-
vsem v klasični matematiki, klasični analizi, klasični algebri. Npr. funkcio-
nalni analizi on ni več sledil. Mogoče je celo res, da so bili klasični problemi
v glavnem že vsi rešeni, novih področji se pa ni več loteval in je bil tudi to
razlog, da ni več veliko znanstveno delal.

Ob že imenovanih obletnicah je letos tudi stota obletnica Plemljevega ime-

novanja za profesorja v Černovicah daljnega leta 1907.

Ja, pa res. Zanimivo. Na to nisem pomislil. Res je že sto let od takrat. Leta

1907 je bil najprej imenovan za izrednega profesorja. Univerzo v Černovicah
so menda tedaj ustanovili zato, da bi širili germanski vpliv proti vzhodu.

Ja, saj sploh ne vem, v kateri današnji državi so Černovice? Ne vem, ali ni
to v Ukrajini ali celo v Romuniji??

"Univerza v Černovicah, danes Nacionalna univerza Jurija Fedkoviča v Černovicah, je
bila ustanovljena kot Univerza Franca Jožefa leta 1875 (Univerza v Ljubljani je bila usta-
novljena leta 1919). Danes je to ena vodilnih ukrajinskih univerz, locirana na jugozahodu

Ukrajine blizu meje z Romunijo in Moldavijo.
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Takrat je vsako imenovanje univerzitetnega učitelja podpisal sam cesar in

le zaradi takratne politične krize sprejema pri avstrijskem cesarju ob Ple-

mljevem imenovanju ni bilo. To so bili precej drugačni časi, kot so danes?

Ja, zagotovo. Takrat je vsakega novoimenovanega univerzitetnega profe-

sorja sprejel v avdienco sam cesar. Poklic univerzitetnega profesorja je bil

zelo ugleden. Spomnim se, kako mi je prof. Plemelj razlagal, da je lahko

univerzitetni profesor ne glede na svoje socialno poreklo izbiral ženo iz vseh

slojev. To, cesarjevo imenovanje in sprejem, pove, kako velik ugled je te-

daj imel profesor na univerzi. Zanimivo pa je, da je bil eden od pogojev

za cesarjevo imenovanje tudi pripadnost kandidata določeni veroizpovedi.

Prof. Plemelj je pripovedoval o nekem znanem matematiku, ki mu cesar ni

hotel podpisati imenovanja, ker ta matematik ni bil član nobene konfesije.

Kandidat je bil lahko katolik, protestant, židovske ali muslimanske vere. Za

cesarja pa ni bil sprejemljiv, kdor ni bil član nobene veroizpovedi.

Imate kako razlago za tako cesarjevo gledanje na religioznost?

Predvidevam, da je v začetku bila prava oziroma sprejemljiva le ena vera,

potem pa je zaradi širjenja avstrijskega cesarstva in tudi zaradi vse večje

idejne in kulturne tolerantnosti postajala sprejemljiva pripadnost katerikoli

veri. Zanimivo, da podobne trende najdemo danes v Ameriki. Mislim, da ta

nesprejemljivost brezboštva izhaja iz etičnih norm in političnega prepričanja,

da, vse religije v bistvu pripovedujejo in od človeka zahtevajo podobno mo-

ralno držo, ki je nujna za družbeni red in je zato politično tako pomembna.

Cesar je najbrž menil, da človeku brez vere v Boga ni mogoče zaupati, ker

nima nikakršnih moralnih zadržkov.

Takrat, ko je univerzitetnega učitelja imenoval sam cesar, je bilo univerzi-

tetnih učiteljev pač veliko manj, kot jih je danes. Skoraj zagotovo je bilo

takrat manj celo srednješolskih učiteljev, kot je danes univerzitetnih. Ali

današnja množičnost pove kaj tudi o kvaliteti?

Ja, ta primerjava številk je zagotovo pravilna. Ne vem pa, kaj to pove

o kvaliteti. Brez dvoma so tudi danes nekateri zelo dobri. Najbrž jih je

večina zelo dobrih. Danes imajo vsi univerzitetni učitelji doktorate in pri-

znana znanstvena dela. Pred vojno je bilo na tehniki zelo malo profesorjev

doktorjev. Takrat so rekli, da za učitelja tehnike doktorat ni potreben, am-

pak da je najbolj pomembno to, da je praktičen inženir. Danes so najbrž

tudi na tehniških fakultetah vsi univerzitetni profesorji doktorji. Primerjava

doktoratov takrat in danes je pa težka. Takrat je bilo veliko težje priti do

doktorata kot danes. Kaj vse imajo danes že otroci na voljo in kaj vse se

lahko naučijo! Včasih je bilo to težko, danes že sistem in vse, kar je mladim

ponujeno, omogoča, da se več ljudi več nauči kar mimogrede.

Radi rečemo, da je danes možnosti več in da danes lahko študira vsakdo, ne

le privilegirani in bogati. Ampak tako prof. Plemelj kot vi ste dokaz, da ste
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se vsaj nekateri najsposobnejši tudi takrat lahko prebili do izobrazbe tudi
iz najnižjih slojev.

Ja, mi smo bili takrat veliki reveži. V gimnazijskih letih sem veliko inštruiral.
Nekje od 16. leta naprej sem z inštrukcijami zaslužil toliko, da sem doma
finančno pomagal. Takrat je bila tudi šola precej drugačna. Otroke so v
osnovni šoli še tepli. Tudi sam sem bil tepen, ker nisem imel naloge. Da je
življenje prof. Plemlju in tudi meni potekalo tako, kot je, je bilo pa treba tudi
nekaj sreče. Pa niso imeli vsi te sreče. Moja sestra na primer ni študirala,
čeprav si je želela postati učiteljica. Takrat so bili res drugačni časi. Za
ženske je bilo zelo težko, da bi študirale. Jaz sem pa imel srečo.

Ampak odločilna je bila tudi osebna angažiranost, sposobnost in volja?

Hmm, najbrž. Tudi pri prof. Plemlju je bilo podobno. Oče mu je zgodaj
umrl in potem so živeli v veliki revščini. Prav zato, ker ni imel možnosti, je
tudi nekoliko pozneje šel v gimnazijo. Tedaj na, Bledu ni bilo gimnazije in
so ga morali poslati v Ljubljano. Ne vem pa, ali je bila takrat že gimnazija
v Kranju.

Znano je, da se je prof. Plemelj težko preživljal tudi v študentskih letih in da
mu je zelo pomagal prof. Gustav Ritter von Escherich, ki je bil tudi njegov
mentor na dunajski univerzi.

Ja, to je bilo pozneje. Prof. Escherich mu je priskrbel štipendijo.

Je res, da se je prof. Plemelj še kot rektor ljubljanske univerze z vlakom
vozil v službo z Bleda, ker zanj v Ljubljani ni bilo stanovanja?

Ja, mislim, da je bilo to res in da se je vozil z vlakom še nekaj časa, preden
si je najel stanovanje v Ljubljani. To mi je večkrat pripovedoval. Dobro
se spomnim, kje je najprej stanoval. Tam blizu galerije ..., mislim, da v
Puharjevi ulici, to je blizu Tivolija. Tik ob pravoslavni cerkvi. Tam je

stanoval nekaj let, potem pa se je preselil in stanoval nasproti Šumija, v

tisti veliki stavbi poleg Drame. Še pozneje pa je stanoval tudi tam blizu, na
Igriški ulici, čisto na vogalu.

Starejši danes radi tarnamo, da je veliko mladih brez pravega motiva, želje
in volje, da bi študirali. Kaj vi menite o mladih? Se ti res spreminjajo in
so drugačni, kot so bili včasih? Je med mladimi danes res manj vztrajnosti,
delavnosti, zavzetosti ...?

Joj, to bi pa težko presodil. Veste, saj tudi takrat ni bilo dosti drugače.
Nekateri pač niso bili za študij. Je bil pa takrat ugled izobrazbe višji in
so se pač zato nekateri bolj potrudili zaradi statusa, ki so ga s študijem
pridobili. Takrat je že dokončanje srednje tehnične šole veliko pomenilo.
Najbrž več, kot danes pomeni biti inženir.

Vi ste nekoč zapisali, da je (celo) prof. Plemelj kot dijak sodeloval v incidentu
v Tivoliju, ko je klop končala v ribniku. Incident je Slovenski narod celo
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razpihnil v nacionalni konflikt, ker je bila večina udeleženih nemških dijakov.

Ja, to je bilo res in priča, da razposajenosti mladih ne smemo vedno preostro

soditi. Zanimivo pri tem je, da je globo plačal prof. Plemelj. On se je namreč

že kot 17-letnik z inštrukcijami popolnoma sam vzdrževal in je edini imel

denar. Drugi so bili iz premožnih družin in imeli so vsega, kar so hoteli,

denarja pa ne. Zato je bilo še toliko bolj smešno pisanje v Slovenskem

narodu, kjer so se ,zgražali, kaj si lahko privoščijo bogati nemški dijaki".

Zaradi incidenta je bil prof. Plemelj tudi izključen iz gimnazije in je za osmi

razred opravljal le izpite kot ,privatist". Ker je kot dijak prof. Plemelj živel

in se v Ljubljani tudi sam vzdrževal, je na kosilo hodil v gostilno. Dijakom

je bilo zahajanje v gostilne prepovedano, zato je imel večkrat probleme. Še
o enem pripetljaju nam je večkrat pripovedoval, namreč kakoje nekoč ubil

,eno babo". Kot dijakje stanoval nekje na Petkovškovem nabrežjuin je nekoč

brez premisleka vrgel prazno steklenico skozi okno. Zaslišal je krik, pogledal

skozi oknoin videl, da na cesti leži poleg razbite steklenice neka ženska. Zelo

se je prestrašil, da jo je ubil. Pozneje se je izkazalo, da steklenica ženske ni
zadela, temveč je padla tik ob njej na tlain se razbila. Ženska se je tega

tako ustrašila, daje padlain zakričala. Take stvari se pač zgodijo mladim, ki

so radoživi in ne pomislijo vselej, kakšne posledice ima lahko neko dejanje.

Sicer pa ne vem, kakšni so mladi danes. Ne vem, ali so kaj drugačni, kot

smo bili včasih.

V času prof. Plemlja je bil izpitni rok takrat (kot je sam povedal), ko je

bil študent pripravljen in takrat ga je pač vzel na izpit. Danes je to zaradi

množičnosti študija nemogoče.

Seveda, takrat je bilo študentov malo in je bilo to mogoče.

Kaj se vam zdi, ali to vpliva na odnosein kvaliteto študija? Veliko stvari

je danes zaradi množičnosti nujno formalizirati, s tem pa se izgublja osebni

stik med profesorjem iin študentom? Formalizira se tudi poukže v srednji

in osnovni šoli.

Najbrž to vpliva na kvaliteto. Vsak dijak in študent je tako bolj in bolj le

številka.

Kaj menite o formaliziranem ocenjevanju? Lahko dober učitelj objektivno

ocenjuje tako, da že vnaprej pove, po kakšnem ključu bo ocenil znanje?

Je mogoče predvidetiin formalno objektivizirati odzive študenta z vnaprej

predpisano formo ocenjevanja?

(Kratek molk.) Težko bi verjel, da je to možno, da se to da narediti. Pri

matematiki je smiselno reči vnaprej vsaj to, ali bo naloga rešena pravilno

ali ne, pri mnogih drugih predmetih pa niti tega ne. Spomnim se resnične

zgodbe, ki mi jo je pripovedoval prof. Plemelj, zanimiva je zaradi ocenje-

vanja. K njemu je prišel študent na izpit, pa ni od njega dobil nobenega

pametnega odgovora in ga je zato odslovil. Veste, on ni nikoli napisal nega-

tivnega spričevala. Vedno je rekel ,naštudirajte, pa ponovno pridite". In se
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je zgodilo, da je isti študent ponovno prišel naslednji dan. Pa ga prof. Ple-

melj ni hotel sprejeti, rekoč, da se v enem dnevu ni mogel naučiti. Študent
je vztrajal in zatrjeval, da bo dokazal, da zna. Pa sta se naprej pogovarjala
in mu je študent končno zaupal, da trpi, kot so rekli včasih, ,na zapeki" in da
ga težava v najhujših primerih tako obremeni, da sploh ne more razmišljati.

Prof. Plemelj ga je potem sprejel na izpit in izkazalo se je, da je študent do-
bro znal. Ta zgodba, ki mi jo je prof. Plemelj večkrat povedal, pove, kako je
celo pri matematiki včasih zelo težko pravilno oceniti znanje in sposobnosti
kandidata. Učitelj se mora sproti odgovorno odločati. Ni druge poti.

Pred 70 leti ste maturirali. Se spomnite vaše mature?

Veste, v klasični gimnaziji na maturi nismo imeli matematike. Matematiko
smo imeli samo do 7. razreda. V zadnjem, to je 8. letniku, matematike
nismo več imeli in zato je tudi na maturi ni bilo. Spomnim se, da sem
iz razreda šel študirat matematiko le jaz. Nekaj sošolcev se je odločilo za
študij tehnike, ampak tudi ne veliko. Vem pa, da so bili vsi zelo uspešni in da
je bila podlaga klasične gimnazije zelo dobra. Kar se snovi pri matematiki
tiče, pa smo do 7. razreda predelali vse razen infinitezimalnega računa. Tako
takrat v klasični gimnaziji infinitezimalnega računa sploh ni bilo. Dobro se
pa spomnim, da sta bila tako Plemelj kot Zupančič odločno proti temu, da bi
se poučeval infinitezimalni račun v srednji šoli. Oba sta zagovarjala tezo, da
infinitezimalnega računa v srednji šoli ni mogoče dovolj kvalitetno obdelati.
Po drugi strani so pa fiziki potrebovali odvod že takoj na začetku in so zato
želeli poučevanje odvoda že v srednji šoli.

Se spomnite sošolcev in sošolk iz tistih časov?

Šestdeseto obletnico mature smo še praznovali. Sedaj nas pa ni več veliko
ostalo. Ko smo začenjali takratno osemletno gimnazijo, nas je bilo za tri
paralelke. Nekje od petega razreda naprej nas je bilo pa le še za en razred.
Dobro se spomnim, da smo imeli kot maturantje tri dekleta v razredu. Mi-

slim, da so danes vse tri žive, medtem ko nas od fantov ni več prav veliko
ostalo.

Tu s seboj imam naloge letošnje mature iz matematike. Jih želite pogledati?

Joj, to pa najbrž ne bi znal. (Nasmeh.)

Prepričan sem, da to ne bo držalo ...

(Pozorno branje ...) Ali je število deljivo z naslednjimi števili... No,ja...
A to je bilo pri maturi? Za take naloge smo včasih imeli tista pravila glede de-
ljivosti... Tale druga... (polglasno branje teksta naloge). No, tole pa se mi
ne zdi ravno težko. Ja, če hočeš izračunati najmanjšo višino ... moraš izra-

čunati vse tri... Koliko nalog pa je? 12? To pa ni malo. Aha, tu vidim ...

krivulja ..., dve tangenti ... zapišite enačbi teh tangent ... Torej imajo
tudi odvajanje, pa naprej vidim, da tudi integriranje ... Pa geometrijsko
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zaporedje, graf funkcije ... Ja, kaj pa vem, koliko časa pa pišejo? A dve

polni uri? To je kar precej nalog ..., niso pa težke ...

Poznavalci prof. Plemlju pripisujejo zelo plodno, a precej kratko znanstveno

kariero. Dotaknil se je mnogih problemov klasične matematike in jih veliko

tudi rešil. Širšemu krogu bodo ti problemi težko razumljivi, a znano je npr.,

da je prišel do zelo elegantne rešitve Fermatovega problema za red 5, da Je

prvi razvozlal enega izmed pomembnih Galoisovih dokazov, ki je bil pred

njim nerazumljiv in ga je pozneje celo poenostavil ...

Ja, veliko se je ukvarjal z algebro. Pripovedoval mi je, da se je ukvarjal tudi

s splošnim Fermatovim problemom in, če se prav spomnim, je celo mislil,

da je rešil težji del problema." Pozneje je pri natančnejšem pregledu našel

napako in, kot mi je povedal, ga je to tako razjezilo, da je vse zapiske te

rešitve uničil in se k Fermatovemu problemu ni nikoli več vrnil.

Vi ste se v svojem znanstvenem delu tudi lotili številnih problemov, ki so

spet širšemu krogu težko razumljivi, pa ...

Jaz v šali vedno rad rečem, da sem imel veliko srečo ... da sem živel v

času, ko je bilo strahotno pomanjkanje matematikov, in takrat je bil vsakdo

dober, pa sem bil zato tudi jaz ... (Nasmeh.)

No, to je relativno ...

Ne, ne, res. Takrat je bilo veliko pomanjkanje matematikov ...

Ampak vaše velike sposobnosti so nedvoumne ...

Kaj pa jaz vem ...

Tu igra zagotovo pomembno vlogo vaša skromnost. Mene tako vi kot prof.

Plemelj indirektno spominjata na francoskega zgodovinarja in političnega

misleca Alexisa de Tocguevilla (1805—1859), ki je ob obisku Amerike to de-

želo opisal kot deželo, kjer je zelo veliko ambicioznih ljudi, a zelo malo

velikih ambicij. Danes ta misel postaja globalna. Tako vi kot prof. Plemelj

pa se zdita pravo nasprotje človeške drže, kot jo je opisal Tocgueville. Kako

3Po izreku Marie-Sophie Germain (1776-1831), ki pravi, da če sta števili n in 2n 4-1

praštevili, potem iz enačbe 4" -- y" < z" sledi, da je eno od števil z, y, z deljivo z n in

lahko Fermatov izrek o neobstoju celoštevilskih rešitev enačbe £" -- y" < z" za n > 2

razdelimo v dva primera:

Primer 1: Nobeno od števil z, y, z ni deljivo z n.

Primer 2: Natanko eno od števil z, y, z je deljivo z n.

Plemljeva rešitev naj bi se nanašala na rešitev primera 2, medtem ko je bil primer 1 že

zelo dobro obdelan vse od Marie-Sophie Germain in Legendra naprej.
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bi vi opisali pravo razmerje med sposobnostjo, ambicioznostjo in občutkom
samopomembnosti?

To je težko povedati. Najbrž je pri različnih ljudeh to zelo različno. Ne-
kateri so izredno sposobni in obenem zelo kritični do sebe, drugi pa ravno
nasprotno. (Nasmeh.)

Ampak prav ta razmerja in nesorazmerja pogojujejo družbene konflikte.
Kako gledate na ljudi, ki so vaše pravo nasprotje, torej na tiste, ki so rela-
tivno nesposobni, a zelo agresivni?

Težko bi o tem kaj rekel. Spomnim se profesorja matematike, ki je bil
kakih 10 let starejši od mene in je mislil, da je nekaj pomembnega odkril v
matematiki. Svoje ugotovitve" je vztrajno pošiljal na Akademijo, pa tudi
osebno prof. Plemlju in meni, nekatere pa v Zagreb in Beograd. Zal je bila
zadeva narobe, a si tega ni pustil dopovedati. Vztrajno je trdil, kako ,smo
Slovenci majhni" in ,velikih ljudi" ne prepoznamo. Prof. Vadnal mi je potem
pripovedoval, da se je z njim pogovarjal in da mu je ,ta matematik" rekel
dobesedno, da je baraba, kdor mu dokaže, da je v njegovem delu napaka.
Vidite, kakšna mentaliteta je to. Ko je nekdo tako prepričan v svoj prav, ni
niti pripravljen niti sposoben poslušati nobenega argumenta.

Takih zgodb je žal veliko, tudi v odnosih med ljudmi ...

Ja, tako je človek včasih zaverovan v svoj lastni prav, da ne vidi prav ničesar.

Ali nista potem danes sicer ne najbolj spoštovani vrednoti skromnost in
samokritičnost enako pomembni kot sposobnost?

Ja, v nekem smislu tudi. Seveda.

Če se malo vrneva k vašemu prijateljevanju s prof. Plemljem, on je bil 45 let
starejši od vas. Ko sta se spoznala, ste imeli šele 20 let. Kdo ima več »zaslug'"
za vaše prijateljevanje, vaša (mladostna) zrelost ali njegova modrost?

Ne vem. Tako se je zasukalo. (Nasmeh.) Kaj pa vem, ali sem bil jaz takrat
zrel. On je imel dobre odnose s svojimi študenti. Velika prijatelja sta bila
npr. tudi s prof. Zabkarjem, v začetku tudi z Vaksljem, pa je pozneje prišlo
do nekih nesoglasij. Prijatelja sta bila tudi s prof. Zupančičem, pozneje pa
sta se razšla ..., mislim, da je prišlo do spora zaradi neke nastavitve na
univerzi. Nadaljevala sta formalno korekten odnos, prijateljevala pa nista
več.

Oba s prof. Plemljem sta poleg znanstvenega dela ogromno naredila tudi na
področju izobraževanja. Napisali ste več kot 10 univerzitetnih učbenikov.

Prof. Plemelj je včasih mislil, da smo Slovenci premajhen narod, da bi se
splačalo pisati učbenike v slovenščini. Zato ni bil navdušen za pisanje uni-
verzitetnih učbenikov. V poznejših letih je to stališče malo spremenil. Ko
je izvedel, da ima prof. Sajovic vsa njegova predavanja lepo napisana, je na
podlagi teh skript pripravil tri knjige.

212 Obzornik mat. fiz. 54 (2007) 6



Pogovor s prof. Ivanom Vidavom ob 40. obletnici smrti prof. Josipa Plemlja

Kako pomembna je za družbo kot celoto in za posameznika vzgoja mladih?

To je zagotovo zelo veliko vredno. In pomembno. 'Težko je tu kaj dodati. Da

sploh lahko pridete do idej, ki so potrebne pri delu, je potrebna izobrazba.

Temeljna. Takšna in drugačna. Malo je sposobnih posameznikov, kot je bil

na primer Galois, ki so zmožni do mnogih idej priti sami. To so genialci.

Genialcev je malo. Drugi pa potrebujemo vzgojo in izobrazbo, da sploh

vidimo, kaj ideje so ...

Znana je duhovita misel prof. Plemlja, da , Inženir, ki matematike ne zna,

je nikoli ne potrebuje. Če pa jo zna, jo pogosto rabi". Ali ne velja podobno

za vse, tudi bolj humanistične poklice? Kdor ne pozna jasnega in logičnega

izražanja (ki ga uči in vzgaja matematika), ga pač ne uporablja ... in tako

dobimo dosti nakladanja brez repa in glave, ki ga je nemogoče razumeti?

Ja, najprej je zanimivo to, da se danes beseda ,rabi" uporablja namesto

besede ,potrebovati". Prof. Plemelj je vedno poudarjal, da se stvar, ki jo

rabiš, obrabi. In v tem duhu se je vedno duhovito pošalil, da inženir, ki

matematike ne zna, je nikoli ne potrebuje, oni pa, ki jo zna, jo pa pogosto

tudi rabi (se pravi uporablja in ne le potrebuje). Ta razlika med potrebovati

in rabiti se mu je zdela zelo pomembna. Gotovo je res tudi to, kar ste rekli za

poznavanje jasnega in logičnega izražanja. 'To gotovo drži. Včasih pravim,

da izobrazba pri matematiki človeku pomaga, da tudi pri drugih problemih

postane sposoben videti bistvo problema. In kar je isto, videti in razumeti,

kaj je nebistveno. Na primer, 5 hrušk in 3 hruške je skupaj 8 hrušk. Prav

tako je 5 jabolk in 3 jabolka skupaj 8 jabolk. Tu se človek pri matematiki že

zelo zgodaj uči dojemati bistvo, kot v zgornjem primeru; čeprav so mogoče

hruške in jabolka bistvena, da sploh razumemo, za kaj gre, pa so v procesu

razmišljanja (seštevanja) nebistvena. Razlikovati bistveno od nebistvenega

je v samem temelju matematičnega razmišljanja. In to je tudi temelj jasnega

mišljenja in izražanja v humanizmu. Včasih je prišel k meni kak tehnik s

kakim problemom, in ponavadi se je izkazalo, da je bilo najtežje od vsega

formulirati problem. Ko smo ugotovili bistvo problema, je bil ta ponavadi

že rešen. In prav tega se človek skozi študij matematike nauči. Ugotavljati,

v čem je bistvo problema.

Prof. Plemelj je imel menda izjemno avtoriteto. Zelo je bil spoštovan in upo-

števan. Vi ste zapisali, kako se je ob primeru kajenja kazalo to spoštovanje,

saj si v njegovi družbi nihče ni prižgal cigarete.

(Nasmeh.) Ja, še posebej je bilo zanimivo, ko je bil že starejši in je včasih

kako sejo predčasno zapustil, in takrat so mnogi po njegovem odhodu hitro

prižgali cigareto. Sicer pa se je zelo jezil in je svoje neodobravanje kajenja

na sestankih utemeljeval z besedami, da njemu to (kajenje) sicer ne škodi,

da pa marsikomu škoduje, a si iz obzirnosti tega ne upa na glas povedati.

Vi ste zapisali tudi, da je na avdienci pri kralju Aleksandru cigareto vljudno

in diplomatsko vzel z besedami, da sicer ne kadi, bo pa cigareto vzel za

Obzornik mat. fiz. 54 (2007) 6 213



Intervju

spomin na kraljevo avdienco. Je to res?

Ja, točno tako mi je povedal. Povedal mi je tudi to, da je bilo takrat kajenje
skoraj obvezno za odraslega moškega, saj bi bilo nevljudno, če bi kdo zaradi
nekajenja zavrnil ponujeno cigareto. Zato se je v mladosti skušal naučiti
kajenja, pa mu to nikakor ni uspelo in je potem te poizkuse opustil. Pri kralju
Aleksandru mislim, da je bil na avdienci kot rektor ljubljanske univerze. Ne
vem pa, ali ni bil takrat Aleksander mogoče še prestolonaslednik, ker je bil
kralj Peter še živ. Povedal mi je, da mu je kralj Aleksander, kot je bil običaj,
ponudil cigareto, on je pa rekel hvala, ne kadim, ampak bom cigareto vzel,
da mi bo v dragocen spomin.

Vaša avtoriteta je precej drugačna od Plemljeve. Prof. Plemelj je znal biti
tudi zelo strog in oster. Vi ste vedno vse dosegli na veliko bolj miren način.

Ne vem, ali je to res. Mogoče je razlika tudi v tem, da je človek, ko je mlad,
precej drugačen kot pozneje, ko je starejši.

Pa vendarle. Vaša avtoriteta je bila in je drugačna. Ljudje vas spoštujejo in
kar ste rekli, je ponavadi veljalo brez razburjanj in pretiranih prepričevanj.

Kaj pa jaz vem. Tega res ne vem.

Od kod pride taka človeška avtoriteta, kot je vaša? Nekateri se zelo trudijo,
da bi si pridobili le delček takšne avtoritete, ki jo imate vi.

Ne vem. Spomnim se iz srednje šole nekaterih profesorjev. Imeli so av-
toriteto, red in disciplino, ne da bi sploh kdaj povzdignili glas ali grozili.
Nekaterim drugim pa tudi ukori in razni ukrepi niso pomagali. Najbrž je
to nekaj v človekovi osebnosti. Nekaj, kar je nemogoče opisati. Nekaj, kar
je v nastopu, v pojavi človeka, in to otroci in tudi odrasli začutijo in temu
primerno tudi reagirajo. Agresija za pravo, tisto notranjo avtoriteto nikoli
ne pomaga, ravno nasprotno.

Je res, da ste se s prof. Bohtetom sprli le enkrat, in sicer tedaj, ko ste mu
prodajali Citroenovega amija. Sprla pa sta se, ker ste ga vi hoteli prodati
za 1500 DEM, prof. Bohte pa vam je ponujal zanj 2000 DEM?

(Nasmeh.) Ja, avto sem mu res prodal. Tega, da bi se sprla, se pa ne
spomnim. Ne, zagotovo ne. (Nasmeh.) Jaz sem se smejal, ker sem prodal
avto za ravno toliko, za kolikor sem ga kupil.

Ja, ampak takrat je bila huda inflacija.

Ja, seveda, bila je inflacija. Jaz nisem šel nič gledat, koliko bi tak avto stal.

(Nasmeh.) Vem, da sem rekel: ,,Če mi Bohte da za avto ravno toliko, kot
sem dal jaz zanj pred leti, sem zadovoljen." Tega se spomnim. In ja, včasih
je bila huda inflacija. Vem pa, da mi je kar pošteno plačal.

Seveda. Menda vam je hotel plačati več, kot ste vi za avto želeli.

Ja, saj je mogoče, da je ponujal še kaj več, a to sem popolnoma pozabil.
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Prva svetovna vojna je prof. Plemlja zelo prizadela. Menda je takrat dejal,

da je spoznal, da so na svetu tudi mnogo bolj pomembne stvari, kot je

matematika.

Ja, takrat je bil politiseh verdčichtig. Bil je politično sumljiv in je imel pre-

cejšnje težave. Pozabil sem že, mislim, da tudi ni smel zapustiti Bleda. Bil

je namreč odkrit nasprotnik avstrijske politike. Avstrija je bila po njegovem

mnenju do drugih narodov krivična. Govoril je, da so se zakoni v Avstriji

spoštovali, a da so bili le-ti prikrojeni nemškim interesom" in so bili do dru-
gih narodov krivični. Veste, takrat bi bila Avstrija lahko nekaj takega, kot je

danes Evropska skupnost. Pa ni bilo tako. Takrat so v Avstriji živeli Nemci,

Cehi, Poljaki, Slovenci, Italijani in drugi ... V celoti smo bili pa v Avstriji

razen Čehov le še Slovenci.

Tudi druga vojna je dodobra zaznamovala čas prof. Plemlja. Menda je

prof. Plemelj vsaj z dopisovanjem (o analitičnih razširitvah) sodeloval tudi

z avstrijskim matematikom Georgom Alexandrom Pickom, ki ga širši krog

matematikov mogoče pozna po elementarni Pickovi formuli za ploščino po-

liedra na celoštevilski mreži. Prof. Pick je služboval v Pragi in je bil med

drugo svetovno vojno leta 1942 deportiran v koncentracijsko taborišče The-

resienstadt, kjer je po letu 1943 za njim izginila vsaka sled. Vi ste prav v

tem času diplomirali in doktorirali. Zaradi vojne niste mogli na nadaljnji

študij v Pariz. Namesto tega ste šli v Rim. Kako ste vi kot mladenič takrat

doživljali tiste hude čase?

Poznanstvo prof. Plemlja s prof. Pickom mi ni znano. Vem, da se je dobro

poznal s prof. Fabrom iz Miinchna. Z njim sta si bila dobra prijatelja in

vem, da je bil prof. Faber zelo protinacistično usmerjen.

Vojna pa je zelo deprimirala človeka, vsaj mene je zelo. 'To so bili hudi

časi. Moja družina je bila zelo prizadeta. Takrat smo živeli v okolici Mari-

bora. Najprej so Nemci očeta izselili na Hrvaško, kjer so ga leta 1941 ustaši

ubili. En brat se je kot krščanski socialist pridružil Osvobodilni fronti. Sku-

pino, v kateri je delal, pa je nekdo izdal. Nemci so jih zaprli, obsodili na

smrt in ustrelili, med njimi tudi mojega brata. To se je zgodilo novembra

1941. Približno pol leta pozneje, sredi leta 1942, so mamo in drugega brata

odpeljali iz Maribora. Mamo so poslali v taborišče Baumgarten blizu Miin-

chna, kjer je bila do konca vojne. To je bilo taborišče za starejše ljudi in

ni bilo tako hudo kot na primer v Dachauu. Morali so delati po okoliških

kmetijah. Drugega brata pa so odpeljali v taborišče Auschwitz, kjer je po

enem mesecu umrl. To je bilo približno tedaj, ko sem bil jaz v Gonarsu.

Pogosto pravim, da sem med vojno vedel za Auschwitz in hkrati nisem ve-

del zanj. Vedel sem za to taborišče, saj je brat tam umrl, nisem pa mogel

slutiti, da je bilo to taborišče tako grozno in da so internirance masovno

1 Avstrija je bila takrat politična in ne nacionalna skupnost. Drugače, kot je beseda

uporabljena danes, je takrat biti Avstrijec pomenilo biti državljan Avstrije, nacionalna

pripadnost nemško govorečih Avstrijcev pa je bila nemška.
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pobijali. Za množično pobijanje smo izvedeli šele po vojni, med pobitimi je
bil verjetno tudi moj brat. Pozneje je mama pripovedovala, kako so ločili
starejše od mlajših, starejše so poslali v lager Baumgarten, mlajše pa v Au-
schwitz. Kasneje so po večini vsi v njihovem taborišču dobili obvestilo, da
so njihovi mlajši sorodniki v Auschwitzu umrli. Vedeli smo sicer, da so v
vseh taboriščih zelo slabe razmere in da zaradi mnogih razlogov in bolezni
tam kdo umre. Da pa bi izvajali množične poboje, si takrat nismo mogli
zamisliti.

Ste takrat vedeli, da je bil brat odpeljan in kam so ga odpeljali?

Kaj se je zgodilo z bratom, sem vedel, ker mi je mama o tem pisala iz
taborišča. Cinično so ji oblasti sporočile, da je brat v Auschwitzu umrl in
da so ga na državne stroške pokopali. Ker sem bil sam v Gonarsu, sem
seveda vedel, kako težko je življenje v taboriščih. Bili smo veliki reveži,
dajale so nas razne bolezni, kot je driska in druge. Mislil sem, da so nemška
taborišča še slabša od Gonarsa in da je brat tam res zbolel in umrl. Nisem
si mogel predstavljati, da so tam toliko taboriščnikov namerno pokončali.
Zato pravim, da sem že tedaj vedel za Auschwitz, nisem pa vedel, kakšno
uničevalno taborišče je to bilo. Ti dogodki so me tedaj hudo prizadeli.

Kako ste doživljali Gonars?

Veste, tam nisem bil dolgo časa, približno mesec dni. So pa tudi stvari, ki
se jih človek iz takih stisk rad spominja. V Gonarsu smo lahko prejemali
pakete od doma. Jaz tedaj nisem imel v Ljubljani nikogar, ki bi mi kaj
poslal. Kot sem omenil, pa je bil takrat v Gonarsu tudi prof. Prijatelj.
Prej se skoraj nisva poznala, tam sva se spoprijateljila. On je bil iz dobro
situirane družine in so mu pogosto pošiljali pakete. In rad mi je ponudil

darove iz svojih paketov. Še vedno se tega zelo rad spominjam. (Nasmeh.)

Stiska zbliža ljudi ...?

Ja, prav to. To so zelo lepi in dragi spomini na človeško solidarnost.

Moj stari oče je bil v Gonarsu leto za vami, od tam pa je bil prepeljan v
koncentracijsko taborišče Mauthausen, kjer je preživel do konca vojne. O
usodah ljudi so takrat odločala naključja in miselnost, ki je popolnoma tuja
vaši naravi. Prav v tem času ste vi diplomirali in doktorirali ... Kako ste
zmogli v takih razmerah študirati?

Težko. Mogoče je bil to tudi način preživetja. Matematični oddelek je bil
tedaj v univerzitetnem poslopju v visokem pritličju nad vratarjem. Tam
sta bila matematični seminar in knjižnica. Ko so Nemci zasedli Ljubljano,
se je v univerzitetno zgradbo naselila nacistična organizacija TODTS. Nas
so preselili v univerzitetno knjižnico, kjer smo dobili eno sobo. Delati tam

ŠMatematik, pokojni prof. Niko Prijatelj.
SOrganizacija Todt je bila paradržavno nacistično civilno in vojaško inženirsko podje-

tje, ki ga je ustanovil legendarni inženir in visoki oficir Tretjega rajha Fritz Todt. Fritz

216 Obzornik mat. fiz. 54 (2007) 6



Pogovor s prof. Ivanom Vidavom ob 40. obletnici smrti prof. Josipa Plemlja

je bilo težko. Bil pa sem v teh prostorih tedaj, ne vem, ali veste, ko je

na poslopje knjižnice strmoglavil avion." Bila je nesreča vojaškega letala.

Treščilo je ravno v čitalnico, kjer pa na srečo ni bilo nikogar. Nikogar pa

ni bilo, ker je bilo pozimi, kurjave ni bilo in je bila zato čitalnica zaprta.

V nesreči je umrl le pilot, mogoče sta bila dva. Takrat sem bil v stavbi v

pritličju, ko je grozno treščilo. Mislili smo, da bombardirajo in smo tekli

v klet, pa so nam kmalu zatem povedali, da je bila nesreča. Nastal je hud

požar in bilo je veliko škode.

Pred vojno je vaša družina živela na Štajerskem. Kdaj in zakaj ste se pre-

selili iz Primorske, kjer ste bili rojeni?

Leta 1920 smo se preselili z Opčin na Primorskem. Ne vem točno, zakaj.

Pod Italijani je bilo težko. Vem, da mama ni želela iti, oče je pa hotel.

Nismo šli sami. Takrat se je selila tudi družina mojega strica. In nasploh se

je takrat preselilo veliko Primorcev. Veliko nas je šlo v okolico Maribora.

To je bilo tik pred prihodom Mussolinija na oblast v Italiji.

Ja, tako je. Najstarejši brat, ki je pozneje umrl za meningitisom, je takrat že

obiskoval gimnazijo in eden izmed razlogov za našo selitev je bil najbrž tudi

ta, da je bila v Mariboru slovenska gimnazija, ki bi jo brat lahko obiskoval.

Edino tega razloga se spomnim, sicer samo iz pripovedovanj. Jaz sem imel

takrat dve leti.

Dva brata so Nemci ubili med drugo vojno, je tretji umrl za meningitisom

že pred vojno?

Ja, najstarejši brat je umrl za meningitisom tuberkuloznega izvora, ko je bil

v sedmi gimnaziji. Druga dva pa med vojno.

Kako ste doživljali povojne čase?

Življenje po vojni je bilo težko. Velika revščina, pa tudi režim je bil nekaj

posebnega. Precej časa nismo dobili skoraj nobene literature. Raziskoval-

nemu delu razmere tedaj niso bile naklonjene. Pred vojno je matematična

knjižnica dobivala predvsem nemške revije, deloma tudi francoske. Med

vojno pa so prihajale samo nemške, npr. Mathematische Annale, Mathema-

tische Zeitschrift in druge, med njimi tudi Deutsche Mathematik, revija, ki

je izhajala v gotici in je bil njen namen razvijati nemško matematiko, ki je

seveda več vredna, kot so matematike drugih narodov. 'Takoj po vojni pa

so začele prihajati le ruske knjige in revije, žal pa jaz nisem znal rusko. Po

prelomu z informbirojem je bilo bolje, ker smo se odprli na zahod. Kakšne

Todt je umrl kot generalmajor nacistične Luftwaffe v letalski nesreči ali mogoče celo sa-

botaži leta 1942. Znano je, da se je organizacija Todt okoriščala z zastonjskim delom

zapornikov.

TJanuarja 1944 je na strehi današnje knjižnice NUK menda poskušal zasilno pristati

nemški lovec. Pristanek seveda ni uspel in letalo je treščilo v poslopje NUK-a. V nesreči

"se je vnelo gorivo in v požaru je bilo uničenih okrog 60 000 knjig.
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so bile tedaj razmere, pove morda tale dogodek: Takoj po vojni je bil bo-
žič še praznik. Potem pa smo dobili sredi decembra okrožnico, da morajo
biti na željo študentov predavanja tudi 25. decembra. Predavanja so sicer
bila, slušateljev pa bore malo. Ampak matematiki smo tedaj kljub vsemu
živeli v precejšnjem zatišju. Pred vojno je bil profesor na univerzi velik go-
spod. Predavanja na univerzi so se sicer začela oktobra, a vsak profesor je
sam odločil, kdaj bo začel predavati. Prof. Plemelj je začel nekako okrog
15. oktobra, prof. Zupančič pa šele prve dni novembra, po prazniku vseh
svetih.

Kako ste se pa razumeli v družini, z mamo?

V redu, je kar šlo. Z brati smo se pa tudi kdaj skregali in stepli. To je
normalno. Jaz sem kar lepo prišel skozi življenje, a če pogledam že na
svoje bližnje, kakšna kruta usoda jih je doletela. Kako mladi in v kakšnih
razmerah so umrli. Res zelo žalostno. (Zelo zamišljeno.) Tako so umrli trije
moji bratje, vsi zelo mladi. To je res žalostno. Saj zase se ne pritožujem.
Veste, jaz sem bil najmlajši, sestra, ki je umrla leta 1996 stara 92 let, pa je
bila najstarejša. Bila je 14 let starejša od mene. Bilo nas je 5. Za tiste čase
to sploh ni bila zelo velika družina.

Vaša sestra je bila iz maminega prvega zakona?

Da, mami je prvi mož umrl zaradi pljučnice, ko je bila sestra še čisto majhna.
Mama se je potem ponovno poročila, in sicer z bratom prvega moža.

Pa oče? Spomini na očeta?

Po svoje je bil revež, ker se je, podobno kot jaz, v življenju težko znašel.
Tudi ni bil dober gospodar. V okolici Maribora smo imeli majhno kmetijo,
pa so ga prepričali, da je to prodal in kupil precej veliko posestvo. Ker zanj

seveda ni imel dovolj denarja, se je zelo zadolžil. Mislil je, da bo z uspešnim
vinogradništvom in prodajo vina dolg poplačal. To je bilo leta 1928. Potem
je leta 1929 izbruhnila kriza, vse je propadlo in smo povsem obubožali.

Pa se vrniva na vedrejše teme. Prof. Plemelj je bil tudi zavzet planinec?

Ja, ne vem, kolikokrat je bil na Triglavu.

Vi ste zapisali, da je bil zadnjič na Triglavu leta 1950, torej star 77 let. Ste
bili vi kdaj z njim?

Ja, dvakrat smo šli skupaj. Prvič je bilo to, mislim, septembra leta 1948,
pa smo prišli le do koče Planika pod Triglavom. Prof. Plemelj ni bil vajen
veliko hoditi in se je kmalu utrudil. Zato se drugi dan nismo povzpeli na vrh,
temveč smo se mimo 'Iriglavskih jezer vrnili v dolino. Pozneje smo še enkrat

poskušali priti na Triglav, pa nam spet ni uspelo. Pač pa se je prof. Plemelj
povzpel na vrh Triglava poleti 1950, in sicer skupaj s prof. Kuščerjem in
prof. Moljkom. Tedaj pa me ni bilo zraven, ker nisem bil v Ljubljani. In

tako nikoli nisem bil na Triglavu. Zal nisem bil hribolazec. Kakor rečeno, se
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je prof. Plemelj pri hoji na Triglav kmalu utrudil, toda tega ni povedal, pač

pa se je vedno bolj pogosto kje ustavil in si kaj ogledoval, posebej kakšno

cvetlico. Zanimal se je namreč tudi za botaniko. V tej zvezi naj omenim

šalo, ki mi jo je večkrat povedal: Dva Dunajčana sta nekoč šla na izlet

na deželo. Med potjo se prvi ustavi ob neki cvetlici, jo občuduje in pravi:

»Poglej, kakšna lepa roža je tu. Ali mogoče veš, kako se imenuje?" Drugi na

kratko odgovori ,Binca botanica". Potem gresta naprej in spet naletita na

neko cvetlico. Prvi si jo ogleduje in vpraša drugega, če pozna ime tudi te

rože. Drugi mu spet reče ,Binca botanica". Prvi se začudi in reče, da je to

vendar čisto druga roža. Drugi mu sedaj pojasni, da mu je že prej povedal,

da ni botanik (Ich bin kein Botaniker, v dialektu ,bin ka botanika", kar se

je slišalo kot latinsko ime rože). Ker nisem botanik, tudi sam pravim v šali,
da je zame vsaka roža Binca botanica.

Od Pitagore naprej je matematika zelo povezana z glasbo. Mnogi so bili

in so veliki glasbeniki in matematiki obenem. Če naštejemo samo nekatere
od modernejših imen klasične glasbe: W. Lutoslawski, P. Glass, P. Boulez,

celo popularni A. Garfunkel, ali E. Ansermet (1883—1969), ki je bil veliki

švicarski dirigent, učitelj matematike in je živel v približno istem času kot

prof. Plemelj. Einstein je bil violinist. Tudi vam glasba veliko pomeni?

Veste, ko sem bil v mladih letih, nisem imel nobenih možnosti, da bi igral

kak instrument. Mogoče, verjetno bi ..., če bi imel možnost, a te možnosti

pač ni bilo. Niti možnosti za poslušanje ni bilo. V Mariboru ni bilo veliko

koncertov, pa tudi denarja ni bilo, da bi šel na koncert. Sele ko sem bil v

Rimu, je bilo malo drugače. Takrat je bil v Rimu tudi skladatelj Primož

Ramovš in on nas je pogosto spravil na kak koncert. Sele takrat sem za-

čel glasbo malo bolj intenzivno poslušati in hoditi na koncerte. To pa je

bilo seveda zelo pozno, da bi lahko začel kako večje glasbeno udejstvovanje.

Plemelj pa je tudi imel zelo rad glasbo. Zelo ga je zanimala.

Kaj se vam zdi, kaj je tisto, kar povezuje matematiko in glasbo?

Težko bi kaj konkretnega rekel. Marjan Kozina? je menda tudi imel rad

matematiko.

Saj je podobnos filozofijo, z literaturo ... Od Aristotela, Descartesa, Rus-
sela, Husserla, Solženicina, Wittgensteina do otroškega pisatelja Carolla Le-

wisa med pisatelji tudi srečamo veliko matematikov. Kaj je vas pritegnilo?

Vi ste tudi veliko čitali ...

Ja, saj sem, ampak kaj naj rečem ... V tem pogledu je bil veliko bolj

razgledan prof. Prijatelj. On je poleg matematike in fizike študiral tudi

filozofijo. Ne bi mogel reči, da se razumem na filozofijo ali literaturo.

SPo maturi v Novem mestu je prof. Zupančič takratnega maturanta Marjana Kozino

zaradi odličnega uspeha osebno povabil k študiju matematike. Slovenski skladatelj Marjan

Kozina (1907-1966) je res začel s študijem matematike in filozofije na ljubljanski univerzi,

pozneje pa se je preusmeril v študij glasbe na Dunaju in v Pragi.
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Kako kot človek tako subtilnega razuma in kot matematik z izjemnim anali-
tičnim razmišljanjem gledate na vse tisto, kar ostaja človeku nerazumljivo?
V kakšen odnos bi postavili človeški razum in hkrati negotovost človeškega
duha? Tehnični razum in iskanje tolažbe v Bogu ali celo v modernih tržno
naravnanih religijah?

(Angažiran nasmeh ...) Ja, tu pa vedno re-
čem, da sem premajhen. Problema, vpraša-
nja še dobro formulirati ne znam, kaj šele,

da bi nanj lahko odgovoril. Človek čuti,
da so tu težki, hudo težki problemi, a že
natančna formulacija problema se človeku

izmika. Spremljam časopisne polemike ob
knjigi Bog kot zabloda Richarda Dawkinsa,

ki je angleški biolog. Ze prej sem prebral
njegovo knjigo Slepi urar. V Sobotni pri-

logi Dela je skoraj vsako soboto kak odmev.
Mnenja so iz vseh strani in zelo različna. Ja,
to so tako zelo težki problemi, in jaz sem pre-
majhen, da bi jih razumel in znal odgovoriti

na taka vprašanja.

Včasih se spomnim legende iz življenja
sv. Avguština: Nekoč se je sprehajal ob sre-.
dozemski obali in razmišljal o nekem težkem teološko-filozofskem vprašanju.
Tedaj je opazil otroka, ki se je igral ob morju. S školjčno lupino je zajemal
vodo iz morja in jo zlival v luknjo, ki jo je izvrtal v pesku. Na vprašanje, kaj
počne, je otrok odgovoril, da bo morje prelil v tisto luknjo. Sv. Avguštin mu
je smeje povedal, da se mu to ne bo nikoli posrečilo. Otrok pa je odvrnil, da
bo to napravil prej, kot bo sv. Avguštin rešil svoj problem.

Mogoče pa je še težje kakor preliti morje s školjčno lupino razstaviti ka-
kšno veliko naravno število, npr. stoštevilčno, na prafaktorje. Prav tako se
je do nedavnega zdelo popolnoma nemogoče, da bi kdaj dobili odgovor na
Brouwerjevo vprašanje, ali nastopa kje v decimalnem zapisu števila z za-
poredje cifer 0123456789. Dobiti odgovor na to vprašanje se je zdelo pred
uvedbo računalnikov popolnoma nemogoče, vsekakor pa je bila ta naloga
tedaj veliko težja kakor preliti ocean s školjčno lupino. Menda so pred nekaj
leti na Japonskem s pomočjo povsem novih metod in računalnikov ta, pro-
blem rešili: Našli so iskano zaporedje, ki se prvič pojavi na ne vem katerem
milijardnem mestu decimalnega razvoja števila z.)

?Zanimiv problem, ki je povezan z vprašanjem Brouwer-Heytingovega zaporedja. V
izhodišču je vprašanje preprosto. Ali se, in če se, kje se pojavi v decimalnem zapisu
pija zaporedoma, vseh deset števk od 0 do 9. Šele leta 1997 so 's pomočjo računalni-
kov našli prvo tako mesto. Števke 0123456789 se zaporedoma prvič pojavijo začenši na
17 387 594 880-em decimalnem mestu za decimalno vejico števila pi. Danes je znano že
več mest, na katerih se pojavi to zaporedje (17 387 594 880, 26 852 899 245, 30 243 957 439,
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Kako pa mislite, da se teh težkih problemov lotevajo drugi ljudje? So ljudje

,večji" od vas in lahko globlje razumejo, da s tako lahkoto odgovarjajo na ta

vprašanja? Lahko sploh kdo govori o Bogu z veliko gotovostjo? O njegovem

obstoju ali neobstoju? O zablodi ali o najdenem zakladu?

(Nasmeh.) To so težke reči. Saj človek prebere katerega teh odgovorov in

te ne zadovolji ... To je zelo zelo težko. Seveda je vprašanje, kako Boga

definirate. Ja, nekako kot stvarnika. In kot sodnika. A prav to dvoje skupaj

je težko razumeti. Vlogi stvarnika in sodnika se mi zdita nezdružljivi.

Bog bi lahko ustrezal pojmu resnice. Veri, ko verjamete, da resnica sploh

obstaja, tudi če vam je nedosegljiva ali nerazumljiva.

Pred nekaj leti sem kupil knjigo z naslovom Proofs from the Book", dokazi
iz božje knjige". Tu so nekateri izreki res dokazani na tako zelo lep način, da

so kot iz božje knjige. A pojem Boga kot resnice najbrž ne ustreza človeku, ki

prosi, naj mu Bog da srečo, da bodo na nogometni tekmi zmagali ... Veste,

pojem Boga je za različne ljudi tako strahotno različen.

Kaj je torej pomembneje? Vedeti, verjeti, verovati? Kakšna je sploh raz-

lika? V matematiki je to nekoliko lažje. Marsikaj vemo, nekatere stvari

verjamemo in pogosto nas prav v znanosti vera (v hipotezo) vleče do vedno

novih idej in končno do dokaza in vedenja.

(Nasmeh.) Ja, v matematiki je že tako. Verjamemo, da obstaja rešitev za

vsak smiselno postavljen problem. Ko sem kdaj razmišljal o kakem mate-

matičnem problemu, sem imel vedno najprej občutek, da tavam v popolni

temi. Potem se sčasoma malo razsvetli in končno se pokaže rešitev. Nazad-

nje pa se zdi vse tako preprosto. Človek si reče, joj, kako sem bil neumen,

da tega nisem takoj videl. Ampak tako najbrž rečem samo jaz, ki sem ma-

tematik tretjega ali četrtega razreda. Genialni ljudje v matematiki, fiziki

in na drugih področjih verjetno vidijo rešitev problema takoj. Namreč, vse

velike ideje so običajno izjemno preproste, le za navadne zemljane je pot do

njih dolga in naporna. Ker pa se posamezne ideje zde preproste tudi nam,

navadnim ljudem, se pogosto ne zavedamo, koliko stranpoti in napora je bilo

treba, da se je nekdo dokopal do njih.

Kako doživljate moderno potrošništvo?

Potrošništvo? Jaz tega ne razumem. Nekateri prebijejo več časa v trgovinah

kot kje drugje. To je čisto drugače, kot je bilo včasih. Spomnim se, ko se je

34 549 153 953, 41 952536161, 43 289 964 000).

10 Proofs from THE BOOK, knjiga M. Aignerja in G. M. Zieglerja, vsebuje nekaj deset

matematičnih dokazov iz raznih matematičnih področij. Knjiga je posvečena matematiku

Paulu Erdosu, ki je uporabljal besedo , The Book" v smislu matematične biblije, v kateri

ima bog zapisane najelegantnejše dokaze matematičnih izrekov. Leta 1985 je Erdos med

predavanjem dejal, da človeku ni nujno verovati v Boga, ampak da bi moral verjeti v , The

Book".
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sestra preselila v Ljubljano, je bila nekaj časa v veliki zadregi, v katero trgo-
vino naj gre nakupovat, saj ni nikjer poznala nobenega prodajalca. Včasih
so namreč ljudje zahajali stalno v isto trgovino, se s trgovcem poznali in z
njim tudi kaj poklepetali. Danes je to v dobi samopostrežnih trgovin čisto
drugače. Večkrat se pošalim, da je v vsaki veleblagovnici na tisoče artiklov
in imajo vse, razen tistega, kar bi rad kupil. To pa je seveda malenkost glede
na bogato izbiro.

Veliko lahko človek naredi iz sebe z razumom, z disciplino, s trdno voljo. Na
vseh področjih življenja, tako v poklicnem kot v osebnem življenju, je pa
tudi veliko stvari, za katere se zdi, da se zgodijo same po sebi in ni videti,
da bi imeli nanje kak vpliv. Kaj lahko človek sam naredi zase in kaj je, kot
so rekli včasih, božja volja?

To pa je tudi težko. Težko bi jaz o tem kaj povedal. Veliko stvari se člo-
veku zgodi, ki jih ni pričakoval ali načrtoval. Veliko stvari se dogaja zunaj

človeškega vpliva. Še zlasti na primer, ko je vojna, se dogaja veliko stvari,
na katere človek nima nobenega vpliva.

Kje ,opazovanje" preide v odgovornost? Kaj je človeška odgovornost? Kje
se v svetu dogajanj okoli nas, na katera nimamo vpliva, začne osebna anga-
žiranost in odgovornost?

Seveda. Človek je odgovoren za svoja dejanja. Ljudje bi morali biti bolj
odgovorni. Kako daleč pa naj odgovornost sega, je težko reči, ker se je
nemogoče popolnoma vživeti v drugega človeka.

So potem objektivna merila odgovornosti iluzija?

Ja, to je zelo težko. Deloma se pa to da in je tudi nujno. Absolutno in
formalno pa je to zelo težko. Nimamo vselej uvida, kaj je dobro in kaj ne.
Za nekatere preproste reči pa razumemo, kaj je prav in kaj ne, in pri teh
rečeh bi morali imeti jasna merila.

Vi ste v življenju veliko dosegli. Vaš znanstveni in strokovni opus je ogro-
men. Zunanje nagrade gotovo ne povedo vsega, a seznam priznanj, ki ste
jih prejeli, pove veliko:

1952 Prešernova nagrada,

1958 dopisni član SAZU,

1962 redni član SAZU,

1965 red dela z rdečo zvezdo,

1970 Kidričeva nagrada,

1974 red republike s srebrnim vencem,

1978 red zaslug za narod z zlato zvezdo,

1980 nagrada AVNOJ,

1985 zaslužni profesor,
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e 1988 Žagarjeva nagrada,

e 1992 državna nagrada,

e 1997 (78 let Univerze v Ljubljani) častni doktorat.

Če bi morali izbrati, na kaj v svojem življenju ste najbolj ponosni?

Ja, dosegel sem res veliko, a predvsem zato, ker sem imel srečo. Težko bi

rekel, na kaj sem najbolj ponosen. Prej bi pomislil na marsikaj, kar nisem

dobro in lepo naredil. Ampak to človek raje zamolči. (Nasmeh.)

Kaj obžalujete?

Niti ne. Sedaj pač človek drugače gleda. Če bi bil ponovno v tisti vlogi, bi
verjetno storil isto. Kako stvar bi zagotovo storil drugače, a to so malenkosti.

Koliko je k vašim uspehom prispevala vaša nadarjenost in koliko vaša pri-

dnost? Je oboje sploh mogoče ločiti?

Ne vem. To bi morali vprašati koga, ki je genialen. (Nasmeh.) Na to bi
težko odgovoril.

Pa saj veste, da bi vas verjetno večina slovenskih matematikov označila za

genialnega?

Ah, jaz sem vedno rekel, da Plemlju niti do kolen ne sežem. Jaz nisem

nič posebnega napravil. Plemelj pa je rešil Riemannov problem. Posebej v

integralskih enačbah je dosegel zelo lepe rezultate in se nikakor ne morem

primerjati z njim.

Najbrž so danes redki slovenski matematiki, ki se lahko primerjajo z vami...

Imate občutek, da vas je kdo ,prerase"?

Ja, večinoma so me. So ljudje, ki so v matematiki ogromno dosegli. Glo-

bevnik, Forstnerič, ... In mlajši, ki jih sploh ne poznam in tudi delajo na

področjih, na katera se jaz nič ne razumem, na primer teorija grafov in

sorodne reči. Pač vedno težje presojam.

Kaj si človek sploh želi? Tisočletja se peha za materialnimi dobrinami,

za oblastjo. V bistvu pa gre za iskanje ugleda pri ljudeh. Vas ljudje zelo

spoštujejo. Le malokdo se lahko primerja z vami po ugledu, ki ste si ga

pridobili.

Seveda, vsakdo šteje ugled kot dobrino, vsakomur ugled prija. Kaj bi bilo

tisto, kar bi naredilo človeka zadovoljnega in srečnega, ne vem. To vprašanje

je podobno tistemu, ali obstaja Bog ali ga ni. Kaj bi naredilo človeka trajno

zadovoljnega? Včasih se pošalim, da bi bilo že dovolj, če bi imel dve imenitni

kriminalki: najprej bi užival ob branju prve, in ko bi prvo končal, bi se lotil

druge, potem pa spet prve itd. Pa to ne gre, ker smo taki, da se vsega

naveličamo. Če se človek kake stvari ali početja ne bi naveličal, bi bil morda

lahko trajno zadovoljen.
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Je bistvo človekove sreče oziroma nesreče torej to, da se človek naveliča in
si vedno želi kaj novega, nekaj, česar (še) nima?

Ja, mislim, da je tako. Pogosto je morda ta, ki je zelo bogat, v nekem
smislu večji revež od onega, ki mu marsikaj manjka. Namreč človeka, ki mu
kaj manjka, lahko razveseliš tako, da mu ponudiš tisto, kar mu manjka, na

primer lačnemu kos kruha. Človeka, ki ima vse, pa ne moreš z nobeno rečjo
razveseliti.

Razvajenost?

Ja, vsi se hitro razvadimo. Vsak človek je tak. Bolj ali manj seveda, a to je
temeljna človeška lastnost. Ne moremo ven iz tega začaranega kroga.

Kakšno uslugo kot starši delamo svojim otrokom, ko jim ponujamo in zago-
tovimo vse, še preden zares potrebujejo?

Prav to. Vprašanje je, ali so otroci danes bolj zadovoljni kot v naših časih,
ko nam je marsičesa primanjkovalo. Seveda, če bi bil takrat lahko kot otrok
videl, kaj vse imajo otroci danes, bi bilo to nepojmljivo. To bi bil kot, sam
izvir sreče in sebe bi doživljal še bolj kot reveža. Ampak spet, človek se
naveliča in stvar izgubi svojo vrednost. To je naša lastnost, da se s časom
vsega naveličamo.

Ob misli na mlajšo in srednjo generacijo bi dejal, da nas je večina z veliko
manj sposobnosti in samokritičnosti, a z veliko več samozavesti in agresiv-
nosti, kot ste bili vi. In obenem si prek uspeha v resnici tako ali drugače vsi
želimo le ugleda pred ljudmi, o katerem sva govorila prej. Po vaši teoriji se
sicer tudi ugleda človek naveliča. A vsi tisti, ki bi si ga radi pridobili, tega še
ne morejo(mo) čutiti. Vi ste si zlahka pridobili tisto, torej ugled, za čimer se
mnogi mlajši danes pehajo(mo). Imate kak nasvet, kako si pridobiti ugled?

Veste, to, da imajo mladi danes manj sposobnosti, kot sem jih takrat imel
jaz, to ne bo držalo. V mlajših letih tudi jaz nisem bil samokritičen. O
ugledu pa... (Nasmeh.) Jaz nisem nikoli imel občutka, da imam tak ugled.
Zato ne bi vedel povedati nič o tem, kako si ga pridobiti. V šali rečem, da
me je Bog napravil lenega pa zanikrnega, da ne bi s preveliko aktivnostjo
naredil preveč škode. (Smeh.) Tudi takole lahko človek gleda na življenje.

Najbrž bi bilo fino, če bi tako znali razmišljati tudi tisti veliko manj sposobni
in veliko bolj agresivni kot vi. A poznate šalo, vprašanje, kaj je narobe s
samozavestjo ... Odgovor pravi, da nič, le to, da jo imajo napačni ljudje ...

(Smeh.) Ja, ja, to bo pa držalo. Točno tako je.

Je res, da je Plemelj znal množiti petmestna števila na pamet?

Ja, mislim, da je bilo to res. Ne vem, ali štirimestna ali petmestna. To je
znal, ja.
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Pogovor s prof. Ivanom Vidavom ob 40. obletnici smrti prof. Josipa Plemlja

Vam je znano, kako je to počel? Je imel tako dober ,grafični spomin" in je

v resnici računal tako, kot bi navadni zemljani računali na papir, le da je

ves ta zapis obdržal v spominu?

Najbrž. Ne vem natančno. Tega mi ni povedal. Tudi vprašal ga nikoli nisem.

Je pa to res znal. Veste, tudi drugi so zmogli podobno. Gauss je bil prav tako

v računanju odličen. So pa tudi ljudje, ki so pri računanju genialni, čeprav

za matematiko niso čisto nič sposobni. Gre za zelo specifične sposobnosti

spomina.

Pred 25 leti ste imeli za Presek intervju.!! Čisto na koncu pogovora ste za
bralce dali posebno nalogo: Samo s svinčnikom in papirjem izračunaj deseti

koren iz deset na pet decimalk natančno. Se tega spomnite? Imate kak

namig za vse tiste, ki še danes tega ne znamo?

Ne, ... na pet decimalk natančno. Veste, da se ne spomnim in sedaj tudi

jaz tega ne bi znal. (Nasmeh.) Hudirja, a tako nalogo sem dal. Hmm ...

deseti koren iz deset ... 2190 — 1024 ..., to je zelo blizu 1000 ..., a bi si

človek s tem kaj pomagal? Ne vem, pozabil sem. Gotovo sem imel kakšno

idejo, kako se da to na razmeroma preprost način izračunati ...

Mi smo se v srednji šoli še učili (brez računalnika) računati kvadratni koren.

Mi smo se učili računati tudi kubični koren. Kvadratnega še znam, kubični

bi mi pa šel že bolj težko.

Jaz pa še kvadratnega ne bi več znal ... Smo se z računalniki razvadili.

O, kvadratnega bi pa še gladko znal ... računalnik je pa zelo spremenil

računanje ... Ob tej priliki se spomnim šale prof. Plemlja, ki danes najbrž ni

več razumljiva. Namreč, nekdo je stavil na loterijo in ob nakupu je zahteval

točno določeno številko. Pozneje je prav ta številka zadela glavni dobitek.

Pa so ga ljudje spraševali, kako je vedel, katera številka bo zadela glavni

dobitek. Odgovoril je, da sta mu to povedala pamet in šola. Pred nakupom

srečke sta se mu namreč stalno pojavljali dve sedmici, če je le zaprl oči, ju

je videl. Rekel si je, da mora to izkoristiti na loteriji. Toda kaj naj naredi

s sedmicama? Pamet mu je povedala, naj jih zmnoži, v šoli pa se je naučil,

da je 7 krat 7 enako 47. Stavil je na to številko in dobil. Danes v dobi

računalnikov se morda otroci ne naučijo tako dobro poštevanke kakor včasih

in marsikdo od mlajših ne bi razumel, kje tiči bistvo šale.

Veliko zanimivega ste povedali. Je kaj posebnega, kar bi želeli dodati?

Joj, ne. Se celo bojim, da sem vam slabo ustregel. Bojim se, da ta pogovor

ni bil ravno zanimiv, a morate upoštevati, da bom imel kmalu 90 let in na

številna vprašanja ne znam dobro odgovoriti. In to najbrž na taka, ki bi bila

najbolj zanimiva.

Spet govori vaša skromnost.

1 Presek 9 (1981/1982) 4.
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Intervju

Ne, ne, to ni skromnost, to je dejstvo.

Ste bili vedno tako skromni?

Veste, enkrat so dali mojo pisavo v analizo grafologu, pa. je samo eno tretjino
pravilno ugotovil. Povedal je namreč, da je to pisava stare, neinteligentne
ženske. Ker nisem ženska in sem bil tedaj še razmeroma mlad, je bilo v
grafologovem odgovoru res samo tisto o neinteligentnosti.

(Nasmeh.) "Tu je pa težko kaj dodati. Prof. Vidav, ob vaši bližajoči se
90-letnici vam želim vse dobro, pa prijetno praznovanje.

Jaz si želim, da bi ljudje čim bolj pozabili na to. Spet se spomnim Plemlja,
on je zelo rad živel. Ko je imel 80 let in mu je ob tej priliki marsikdo rekel,
da bo gotovo dočakal 100 let, mu je odvrnil, kaj pa je to še 20 let, saj to ni
skoraj nič. Ko pa je imel nekaj čez 90 let, mi je otožno svetoval, naj nikar
ne postanem tako star. Malo pred tem mu je namreč umrla hčerka, žena pa
je umrla že dosti prej, tako da je bil čisto sam, pa tudi zdravstveno stanje
se mu je poslabšalo. Ko človek tako z distance gleda na življenje, je težko

reči, kaj je dobro. Zal ne vem. Zato človek potrebuje vero ... Drugače je
res preveč žalostno.

Imate kak nasvet, kakšno misel za učitelje?

Težko bi kaj rekel. Otroci so tako različni, tako različno reagirajo. Jaz pa žal
v tem oziru nimam prav nobenih izkušenj. Nikoli nisem učil na osnovni ali
srednji šoli. Tudi svojih otrok nisem imel, da bi tako v praksi videl, kako je.
Zal ne vem. Otroci so nekaj posebnega in človeška narava je tako raznolika,
da je težko dajati splošne nasvete. Zelo veliko pomeni, če ima učitelj rad
svoj poklic. Ko ima človek nekaj rad, tudi najbolj primerno ravna in se
odloča v različnih situacijah.

Prof. Vidav, veliko ljudi vas je imelo rado kot učitelja in upam, da so temu
primerno ravnali in se odločali. Prof. Vidav, lepa hvala za vaše misli.

Pogovor je pripravil Damjan Kobal

NOVE KNJIGE

Aristotel: O NEBU, prevedel Pavel Češarek, Založba ZRC, Lju-
bljana 2004, 360 strani.

Znanstvenoraziskovalni center Slovenske akademije znanosti in umetnosti
Je pred časom v zbirki Historia scientiac izdal prevod Aristotelovega dela
O nebu. Prevod, ki ga vzporedno spremlja grško besedilo, je pripravil Pavel
Cešarek, spremno študijo in opombe je dodal Matjaž Vesel.

Knjiga O nebu, ki je eno od temeljnih Aristotelovih del, je zanimiva tudi
za fizika. Na njegovem delu je zrasel pogled na naravo, ki so ga Galileo Ga-
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O nebu

lilei in drugi na začetku fizike v sodobnem

pomenu besede morali preseči. Kljub temu

številni fiziki, mislijo, da Aristotelu delamo

krivico, ker njegovo delo presojamo z dana-

šnjega stališča. Ne da bi se v vsem strinjali

z nekdanjim fizikom in poznejšim zgodovi-

narjem in filozofom 'Thomasom Kuhnom, v

tem primeru kaže upoštevati misel, da dela

iz predfizikalnega obdobja ni mogoče preso-

jati s fizikalnimi merili.

Med zanimivostmi fizik najprej poišče

dva značilna odlomka. Po uporabljenih

oznakah ju hitro najde: ,(Ce neka teža v ne-

kem določenem [končnem] času premeri neko

razdaljo, tedaj večja teža to naredi v krajšem

času, in časi so obratno sorazmerni težam,

če na primer polovici teže ustreza določen

čas, bi dvakrat tolikšni teži ustrezala polo- |

vica tega časa." (str. 41). ,A večja količina ognja se premika navzgor hi-

treje kot manjša, kakor se tudi več zlata ali svinca hitreje premika navzdol."

(str. 231). Ali je Aristotel zares trdil, da desetkrat težje telo pada desetkrat

hitreje? Poleg tega ni jasno, ali je mislil na enako velika telesa iz različnih

snovi ali na različno velika telesa iz enake snovi. Kaže, da je Galilei sprejel

drugo možnost, ko je v Pogovorih o dveh, novih znanostih leta 1638 zapisal:

,Močno dvomim, da je Aristotel s poskusom preizkusil, ali se zares dva ka-

mna, od katerih prvi tehta desetkrat toliko kot drugi, ko padeta z višine,

denimo 100 sežnjev, po hitrosti toliko razlikujeta, da drugi ni padel za več

kot 10 sežnjev, ko je prvi že na tleh."

Ti Aristotelovi trditvi in podobne spravijo bralca v zadrego. Kako bi se

lahko Aristotel, ki je znan kot oster opazovalec rastlin in živali, pri padanju

tako uštel? Na vprašanje se ponujata vsaj dva odgovora. Ali je besede razu-

mel drugače, kot jih razumemo danes? Aristotelova ugotovitev bi približno

veljala na primer pri padanju teles v vodi. Ali je zaradi notranje skladnosti

svojega pogleda na naravo žrtvoval ujemanje z opazovanim? Ob tem je —

nasprotno kot Platon — zastopal stališče, da je smiselno opazovati pojave

v naravi. Podobnih spornih trditev je veliko v tem Aristotelovem delu in

drugih, ki so tudi prevedena v slovenščino in ki jih omenja spremna študija.

Ta študija razpravlja o nekaterih takih trditvah.

Vsekakor je dobro, da imamo slovenski prevod O nebu, in se ni treba

zanašati na primer na angleške prevode. Tudi za fizike in matematike je za-

nimivo prebirati Aristotela. Ce ne drugega, se pri tem zavedo, da je Aristotel

razmišljal v popolnoma drugačnem predstavnem svetu in da smo odtlej lju-

dje pri opisovanju pojavov v naravi naredili velikanski skok.

Janez Strnad

Obzornik mat. fiz. 54 (2007) 6 227



LETNO KAZALO

Obzornik za matematiko in fiziko 54 (2007)

številke 1—6, strani 1—228

Članki — Articles

Modeli dinamičnega vzgona letalskih kril — drugi del — Models of ae-

rodynamic lift force — Second part (Sašo Knez in Rudolf Podgornik)

Enumeracija racionalnih števil — Enumerating the rationals (Iztok

Banič in Janez Žerovnik) ..........................................
Zaporedja brez ponavljanj — Nonrepetitive seguences (Boštjan Brešar)

Nov preizkus enačbe E < mc? — A new test of the eguation E — me?
(Janez Strnad) ....................................................

Biljardi — Billiards (Mitja Lakner in Peter Petek) ....................

O Fresnelovem etru — On Fresnel's ether (Janez Strnad)

Požrešno zaporedje brez ponavljanj in problem Hanojskega stolpa —

Greedy nonrepetative seguence and the tower of Hanoi problem (Sandi

Klavžar) s.

Fizika molekularnih verig — The Physics of Molecular Chains (Matjaž

Ličer)

Premljeve formule — Plemelj formulas (Miran Černe) .................

Šola — School

Iluzija objektivnosti ali objektivnost odgovornosti — The illusion of

objectivity or the objectivity of responsibility (Damjan Kobal) .....

Sklenjene verige dotikajočih se krožnic v končnih geometrijah — Closed

Kissing-Cycle-Chains in Finite Geometries (Herbert Zeitler, prevedel

Dušan Pagon) .....

Učenje skozi probleme — Problem-based learning (Andreja Drobnič

Vidic) s

Kaj naj študente naučimo o funkcijah? — What should we teach

students about functions? (Petar Pavešič) ..........................

Infinitezimalni račun med matematiko in fiziko — nove povezave, ki jih

omogoča sodobni merilni sistem — Calculus between mathematics

and physics — An applied approach (Tine Golež) ...................

Intervju — Interview

Rudolf Moge, poslanec v Državnem zboru RS (pripravil Damjan Kobal)

Pogovor s prof. Ivanom Vidavom ob 40. obletnici smrti prof. Josipa

Plemlja (pripravil Damjan Kobal) .................................

1-17

33—39

73—80

82—87

113—124

125-132

145—150

151-165

185—193

18-28

88-100

134-XV

166-172

194-201

40-48

202-226

228 Obzornik mat. fiz. 54 (2007) 6



Letno kazalo

Nove knjige — New books

Knjige za popestirtev pouka matematike (Peter Legiša) ............... 49-55

Fizika s fizleti: Interaktivne predstavitve in raziskave za uvod v fiziko

(Radko Osredkar) ................................................. 55-56

O poučevanju fizike (Gorazd Planinšič) ............................... 101-102

Srednješolski plonk — Fizika (Aleš Mohorič) ........................... 132-133

Znanost v Štoparskem vodniku po Galaksiji (Alojz Kodre) ............ 173

Tkanina vesolje: Prostor, čas in tekstura resničnosti (Janez Strnad) ... 174-175

Fizika, moj poklic: Življenje in delo naših fizičark (Maja Remškar in

Marta Klanjšek Gunde) ........................................... 175-177

Ko strela udari: Skrivnostni svet verjetnosti (Matjaž Omladič) ........ 177—179

How Euler Did It (Peter Legiša) ...................................... 179-182

Functional Identities (Peter Šemrl) .................................... 182-183

O nebu (Janez Strnad) ................................................ 226-227

Vesti — News

Strokovno srečanje in občni zbor DMFA (Nada Razpet in Janez Krušič) 28-31

Priznanja DMFA Slovenije (Lucijana Kračun-Berc).................... 32-ITI

Numerična matematika na Oddelku za matematiko FMF (Zvonimir

Bohte) ee. 57—62

Dohodnina 2007 ........... ee. 62

Obvestilo (Milan Hladnik) ............................................ 62

Trinajsto mednarodno tekmovanje študentov matematike (Gregor Šega) 63-68
Zoisove nagrade in priznanja za znanstvenorziskovalno delo v letu 2006 69-70

Fizikalne novice (Aleš Mohorič) ....................................... 71

Opravičilo (Nada Razpet)............................................. 71

Dnevi fizike 2007 (Irena Drevenšek Olenik) ............................ 71—72

In memoriam Janez Ušan (Anton Suhadolc) ........................... 72

Vabilo (Milan Hladnik) ............................................... VII

Sejem znanstvenega založništva (Vladimir Bensa) ..................... 80

Matematične novice (Peter Legiša) .................................... 81

Seznam diplomantov visokošolskega strokovnega in univerzitetnega štu-

dija matematike in fizike v letu 2005 (pripravil Janez Krušič) ...... 102-109

Seznam diplomantov podiplomskega študija in doktorandov iz matema-

tike in fizike v letu 2005 (pripravil Janez Krušič)................... 110-111

Strokovno srečanje in 59. občni zbor DMFA Slovenije (Nada Razpet) .. 133

Popravek (Zvonimir Bohte) ........................................... 150

Dnevi fizike in verižni eksperiment 2008 (Irena Drevenšek Olenik) ..... 165

Matematične novice (Peter Legiša) .................................... 184-XIX

Novi člani društva v letu 2006 (Vladimir Bensa) ................... .. XIX

Utrinki — Miscellanea

Skopiraj in prilepi (Peter Legiša) ...................................... 112-XI

Obzornik mat. fiz. 54 (2007) 6 XXIIH



CENTRALNA EKONOMSKA KNJIŽNIC

OBZORNIK ZA MATEMATIKO In

LJUBLJANA, NA R 111/01
Letnik 54, števi

sen osza-745s, uorsrase IMUNI ..,

VSEBINA

Članki Strani

Plemljeve formule, Miran Černe ...................... 185-193

Šola

Infinitezimalni račun med matematiko in fiziko — nove povezave, ki jih

omogoča sodobni merilni sistem, Tine Golež ...................... 194-201

Intervju

Pogovor s prof. Ivanom Vidavom ob 40. obletnici smrti prof. Josipa

Plemlja, pripravil Damjan Kobal ...... NE ERNE RR ANN NINA 202-226

Nove knjige

O nebu, Janez Strnad ....... k IE PRENE RINE NE NE CARE a <1 ARE šla Ve ena 226-227

Vesti

Letno kazalo ........... 228-—XXIlI

CONTENTS

Articles Pages

Plemelj formulas, Miran Černe ........................................ 185-193

School

Calculus between mathematics and physics — An applied approach,

Tine GOleŽ ...... 194-201

Interview .............. a. 202-226

New DOOKS ..... 226-227

NEWS oo 228-XXILI

Na naslovnici je stran Plemljevega rokopisa za knjigo Teorija analitičnih funkcij

(AS 2012, š. 4). Skupaj z ostalim Plemljevim gradivom ga je Matematična knjižnica

predala v hrambo Arhivu Republike Slovenije, ki nam je prijazno omogočil uporabo

(glej članek na strani 185).


